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REVISTA PRESEI 

 

 OUG-ul care modifică Ordonanța lăcomiei și altele, publicat în Monitorul 

oficial: modificări de la amenzile de circulație, la sporurile bugetarilor sau 

salvarea Pilonului II 

Ordonanța de Urgență adoptată luni de Guvern prin care se corectau măsurile 

introduse prin Ordonanța lăcomiei a fost publicată în Monitorul Oficial. Față de 

legea pe care Executivul și-a asumat răspunderea, în Parlament, sunt câteva 

modificări. De exemplu, lipsesc prevederile privind interzicerea cumulării pensiei 

cu salariu pentru angajații bugetari 

 

Ce conține OUG-ul adpptat de Guvern și publicat în Monitorul Oficial: 

• Sporul pentru condiții vătămătoare acordat bugetarilor va fi la nivelul lunii 

decembrie 2019. Adică de 15% din salariul pe care îl luau angajații la finalul 

anului trecut. Deci nu va mai crește odată cu salariul, în acest an. 

• Nu se vor da pensii speciale pentru primari în 2020 (măsura pensiilor speciale 

pentru aceștia fusese introdusă anul trecut prin Codul administrativ) 

• Amenzile de circulație: Se propune ca valoarea fixă a punctului amendă pentru 

amenzile contravenționale prevăzute de OUG 195/2002 să fie menținută în cursul 

anului 2020 la cuantumul din prezent, respectiv 145 lei. 

• Posturi suplimentate pentru personalul clerical: Pentru anul 2020, numărul de 

posturi pentru personalul clerical angajat în unitățile cultelor recunoscute în din 

România, pentru care se asigură sprijin lunar la salarizare se majorează cu un 

număr de 5 contribuții de la bugetul de stat: 1 de vicepreședinte uniune, vicar 

administrativ patriarhal, secretar general, prim-rabin și 4 posturi pentru pozițiile de 

secretar Cancelaria patriarhală, consilier eparhial, protopop. Numărul de posturi 

pentru personalul clerical angajat în unitățile cultelor recunoscute din România 

pentru care se asigură, de asemenea, sprijin lunar se majorează cu 15. 
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• Dispare taxa bancară introdusă prin OUG 114 

• Salvarea Pilonului 2 de pensii. Se renunţă la cerinţele legate de elaborarea 

suplimentară de capital pentru administratorii fondurilor de pensii, se reduc 

comisioanele de administrare pentru Casa de Pensii şi ASF, lăsând mai mulţi bani 

în conturile participanţilor la fondurile la pilonul 2 de pensii. Se elimină şi 

opţionalitatea participanţilor între pilonul 1 şi pilonul 2 de pensii. 

• Dispare Fondul de Dezvoltare și Investiții 

• Nu vor mai fi permise detaşările din sectorul privat în instituţiile publice. 

Detaşările se vor putea face doar cu personal angajat în instituţii şi autorităţi 

publice. 

• Actualizarea accizelor cu rata inflației (În situația în care, ulterior datei de 20 

octombrie, se modifică nivelul accizelor prevăzut în anexa nr. 1 de la Titlul VIII – 

Accize și alte taxe speciale din Codul fiscal, nivelul aplicabil începând cu data de 1 

ianuarie a anului următor se actualizează cu creșterea prețurilor de consum și se 

publică pe site-ul Ministerului Finanțelor Publice, cel târziu pe data de 31 

decembrie. De asemenea, modificarea legislativă vizează clarificarea posibilității 

de publicare pe site până pe data de 31 decembrie a fiecărui an a nivelului 

actualizat al accizelor în cazul în care aceasta nu s-a realizat până la data de 20 

octombrie și în alte situații decât cea menționată anterior). 

• Casele de marcat electronice fiscale: Se prorogă cu 12 luni termenul pentru 

dotarea operatorilor economici cu case de marcat electronice fiscale pentru cei care 

efectuează livrări de bunuri sau prestări servicii prin intermediul automatelor 

comerciale ce funcționează pe bază de plăți cu cardul, precum și acceptatoare de 

bancnote sau monede, după caz. 

• Se propune menținerea indemnizațiilor funcțiilor de demnitate publică alese și 

numite, la nivelul acordat în anul 2019, menținerea indemnizației de hrană de care 

beneficiază personalul din sectorul bugetar la nivelul aflat în plată în anul 2019, 

precum și menținerea indemnizației de merit la nivelul de 6.240 lei. 
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La PNDL, în situația în care solicitările de transfer depășesc 80% din creditele 

bugetare disponibile pentru anul în curs, Ministerul Lucrărilor Publice va înștiința 

beneficiarii contractelor de finanțare cu privire la data limită și va efectua 

transferurile în limita creditelor bugetare. 

- După primirea înștiințării, beneficiarii dispun măsurile necesare evitării 

înregistrării de arierate, respectiv sistarea livrării de bunuri, prestarea de servicii, 

execuția de lucrări sau continuă implementarea obiectivelor de investiții din surse 

proprii sau alte surse legal constituite. 

- Începând cu 1 ianuarie 2020, beneficiarii nu mai transmis solicitări de finanțare 

pentru etapa a II-a a PNDL pentru alte obiective de investiții. 

 

Purtătorul de cuvânt al Guvernului, Ionel Dancă, are o postare pe Facebook în care 

vorbește despre câteva dintre modificările de mai sus, la care se adaugă cele pe 

energie, precum liberalizarea pieței prin eliminarea treptată a prețului fix de 

vânzare la producători și abrogarea taxei de 2% pe cifra de afaceri. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Orban merge azi la Cotroceni pentru a discuta cu Iohannis despre anticipate 

Preşedintele Klaus Iohannis îl primește vineri, la Palatul Cotroceni, pe premierul 

Ludovic Orban, una dintre temele de discuţie fiind posibilitatea declanşării de 

alegeri anticipate. Întâlnirea va avea loc la ora 11.00. 

 

”Eu cred că sunt posibile și mă voi implica pentru a promova conceptul de alegeri 

anticipate. Da, îmi doresc alegeri anticipate”, a declarat, joi, șeful statului. 

 

Întrebat dacă îi va sugera premierului să-și depună mandatul, pentru atingerea 

acestui scop, președintele a spus că aceasta este o chestiune pe care încă nu a 

discutat-o cu Orban: 

 

 



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 10.01.2020 4 

 

”Este evident că pentru a ajunge la anticipate cunoaștem prevederea 

constituțională. Este nevoie ca Guvernul să fie demis sau să se retragă și după 

aceea este nevoie de două încercări nereușite de formare a unui nou guvern. Este 

evident moțiunea de cenzură o variantă prin care se poate inițializa acest proces. 

Dar, tehnic, și demisia este o metodă prin care se poate inițializa acest demers. 

Aceste chestiuni le voi discuta, și cu Premierul, și cu alții. Chiar mâine voi avea, 

aici, la Cotroceni, o discuție cu Premierul Ludovic Orban și vom aborda aceste 

chestiuni”. 

”Domnul Orban, din câte știu eu, își dorește alegeri anticipate, așa cum le doresc și 

eu”, a adăugat Iohannis. 

 

Premierul Ludovic Orban a afirmat luni seară că e nevoie de un pact pentru 

declanșarea alegerilor anticipate, pentru a evita o posibilă situație în care 

parlamentarii mai multor partide să voteze învestirea Guvernului. 

 

Fără o majoritate în Parlament, liberalii fac calculele pentru alegerile anticipate, 

Orban avansând chiar un moment pentru organizarea acestora: odată cu localele. 

UDMR susține organizarea alegerilor anticipate, pentru ca România să aibă un 

guvern cât mai stabil din punctul de vedere al susținerii parlamentare, a declarat, 

miercuri liderul deputaților Uniunii, Korodi Attila 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Iohannis, despre dublarea alocațiilor pentru copii: La acest moment nu am 

de gând să refuz promulgarea acestei legi, dar ea se află încă în analiză 

Președintele Klaus Iohannis a declarat, joi, că în acest moment nu are de gând să 

refuze promulgarea legii privind dublarea alocației pentru copii, însă aceasta se 

află încă în analiză. 

 

„Proiectul de lege a ajuns la mine si are termen de promulgare 18 ianuarie. La 

acest moment nu am de gând să refuz promulgarea acestei legi, dar ea încă se afla 

în analiză si în așteptarea unor lămuriri suplimentare din partea Guvernului”, a 

spus Iohannis. 

https://revistapresei.hotnews.ro/stiri-radio_tv-23583486-ludovic-orban-vrea-pact-intre-partidele-politice-pentru-declansarea-anticipatelor-minima-garantie.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23582398-pnl-facut-comisie-pentru-anticipate-calendarul-lui-orban-posibil-fie-organizate-odata-localele.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23586995-udmr-vrea-acum-anticipate-korodi-suntem-pregatiti-oricand.htm
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Declarația președintelui vine în contextul în care premierul Ludovic Orban a 

anunțat, luni, că PNL ia în calcul patru variante pentru sancționarea proiectului de 

lege al PSD care a trecut de Parlament privind creșterea alocațiilor. Printre variante 

se numără atacarea la CCR, prorogarea termenului de intrare în vigoare sau 

angajarea răspunderii Guvernului. 

„Noi nu putem accepta felul acesta de legiferare (al creșterii alocațiilor - n.r). 

Avem patru variante posibile: fie atacarea la CCR, fie prorogarea termenului de 

intrare în vigoare, fie o reglementare care să prevadă, totuși, o creștere rațională a 

alocațiilor de copii, care repet, de la 1 ianuarie au crescut, tot în baza proiectului 

depus de PNL, fie mai avem o variantă, care ar cuprinde procedura de angajare a 

răspunderii”, a afirmat Ludovic Orban, la finalul ședinței Biroului Executiv al 

PNL. 

 

Premierul a adăugat că PSD dă dovadă de iresponsabilitate crescând alocațiile, din 

nou. 

 

„Avem practic identificate, în momentul de față, patru variante. Aici sunt un om 

cinstit și am spus-o încă din prima: PNL a introdus un amendament la Legea 

bugetului de stat, în martie 2019, prin care aproape s-au dublat alocațiile. De ce am 

făcut lucru ăsta? Pentru că pentru o perioadă de patru ani de zile, PSD nu a crescut 

deloc alocația. Mai mult, un alt proiect de lege adoptat, tot la propunerea PNL, 

înaintate de secretarul general, Robert Sighiartău, alocațiile cresc anual, pentru a 

recupera puterea de cumpărare a alocației, care se pierde în urma inflației. Deci, 

practic, alocațiile de la 1 ianuarie cresc cu 3,8%. Să vii acum, tot în 2019, și să 

impui o nouă dublare a alocațiilor pentru copii, arată o lipsă de responsabilitate 

categorică din partea PSD, cu atât mai mlt cu cât se știe foarte clar că în Legea 

bugetului de stat, este practic, noi, când au dat ei atac la CCR, PNL și-a asumat 

răspunderea pe Legea bugetului de stat și asigurărilor sociale de stat”, a subliniat 

Orban. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 CCR: Termen pentru Parlament şi Guvern de transmitere a punctelor de 

vedere privind conflictul pe tema bugetului 

Parlamentul şi Guvernul au termen vineri de transmitere în scris la Curtea 

Constituţională a României a punctelor de vedere privind existenţa unui conflict 

juridic pe tema Legii bugetului de stat şi a bugetului asigurărilor sociale de stat pe 

anul 2020, pentru care Executivul şi-a asumat răspunderea, scrie Agerpres. 

 

Curtea Constituţională anunţa pe 23 decembrie 2019 că a fost sesizată cu cererile 

de soluţionare a conflictelor juridice de natură constituţională dintre Guvern şi 

Parlament cu privire la Legea bugetului de stat şi cel al asigurărilor sociale de stat 

pe anul 2020, care au fost formulate de către preşedintele Senatului şi preşedintele 

Camerei Deputaţilor. 

 

„Conform procedurii prevăzute de art. 35 alin. (1) din Legea nr. 47/1992, Curtea 

Constituţională a stabilit termenul de 10 ianuarie pentru ca părţile aflate în conflict 

să îşi exprime, în scris, punctul de vedere asupra conţinutului conflictelor şi a 

eventualelor căi de soluţionare a acestora”, menţiona CCR. 

 

Curtea Constituţională urmează să stabilească un termen pentru şedinţa de judecată 

atunci când părţile îşi vor susţine punctele de vedere. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ședință CEX la PSD. Moțiunea de cenzură și noi alianțe parlamentare cu 

ALDE și Pro România pe agenda conducerii PSD - surse 

Liderii PSD se reunesc la începutul săptămânii viitoare în ședința Comitetului 

Executiv pentru a decide strategia partidului pe următoarea perioadă. Surse social-

democrate au declarat pentru HotNews.ro că pe ordinea de zi se află tema 

depunerii moțiunii de cenzură dar și alianțele la nivel parlamentar. Marcel Ciolacu 

negociază cu ALDE un parteneriat la nivel parlamentar și are nevoie de validarea 

acestuia în interiorul forurilor de conducere ale partidului. 
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Discuțiile privind colaborarea la nivel parlamentar cu partidul lui Călin Popescu 

Tăriceanu se află în faza avansată. Potrivit surselor citate, președintele interimar al 

PSD Marcel Ciolacu și secretarul general Paul Stănescu ar fi avut o serie de 

întâlniri cu liderii ALDE care sunt dispuși să colaboreze pe termen lung cu PSD și 

ar putea susține și vota o eventuală moțiune de cenzură. 

De asemenea, cei doi lideri ai PSD ar fi purtat discuții cu parlamentari de la PRO 

România și ar fi convins o parte dintre aceștia pentru o colaborare pe termen mediu 

împotriva PNL. Conducerea PSD intenționează să prezinte în ședința CEX, 

programată marți la Parlament, rezultatele negocierilor, susțin sursele HotNews.ro. 

De altfel, Marcel Ciolacu dorește să prezinte un proiect de unificarea stângii în 

România la viitorul congres extraordinar al PSD. Potrivit surselor citate, Ciolacu 

vrea să coopteze Pro România și ALDE în acest demers. 

Preșdintele PSD Marcel Ciolacu a anunțat, miercuri seară, într-o emisiune la 

România TV că PSD va începe strângerea de semnături pentru depunerea moțiunii 

de cenzură împotriva Guvernului Orban. El a precizat că moțiunea ar putea fi 

depusă înainte de alegerile locale. Liderul interimar al PSD a adăugat că ar vrea o 

alianță cu ALDE și Pro România, pentru formarea unui Guvern și pentru alegerile 

locale. 

Vicepreședintele ALDE Varujan Vosganian a declarat joi că propunerea lui Marcel 

Ciolacu privind o alianță PSD-ALDE este o recunoaștere a greșelii făcute de 

social-democrați în august 2019, când au rupt alianța de guvernare. "Această mână 

întinsă către ALDE este o recunoaștere că PSD a luat o decizie greșită în luna 

august în privința alianței”, a declarat deputatul ALDE, potrivit Mediafax. 

Ședința Comitetului Executiv al PSD va avea loc săptămâna viitoare, marți, la 

Parlament, de la ora 13.00, la Parlament. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Banca Mondială a îmbunătățit estimările despre creșterea economică a 

României: Ce s-a întâmplat în 2019 şi ce va fi 2020 

Banca Mondială a revizuit în creştere la 3,9% estimările privind avansul economiei 

româneşti în 2019, cu 0,3 puncte procentuale mai mult faţă de prognoza din iunie 

2019, se arată în raportul "Global Economic Prospects", publicat miercuri de 

Banca Mondială (BM). 

De asemenea, instituţia financiară internaţională a informat că se aşteaptă ca 

România să înregistreze în 2020 o creştere a Produsului Intern Brut de 3,4%, cu 0,1 

puncte procentuale peste previziunea precedentă, informează agerpres.ro. 

În pofida îmbunătăţirii estimărilor, Banca Mondială susţine că ritmul de creştere a 

Produsului Intern Brut al României va încetini semnificativ, de la 7,1% în 2017, la 

4% în 2018, 3,9% în 2019, 3,4% în 2020, ajungând la 3,1% atât în 2021 cât şi în 

2022. 

Potrivit Băncii Mondiale, în Europa şi Asia Centrală (ECA), regiune care include 

România, creşterea economică s-a redus semnificativ în 2019, până la 2%, cel mai 

scăzut nivel din ultimii trei ani, ca urmare a încetinirii semnificative înregistrate de 

primele două economii din regiune: Rusia şi Turcia. 

"În Europa Centrală, impulsul dat consumului privat la începutul lui 2019 de pe 

urma creşterii salariilor şi transferurilor guvernamentale a ajutat la menţinerea unei 

creşteri peste potenţial. Acest impact s-a risipit însă la finele anului, ceea ce a 

contribuit la încetinirea creşterii, în pofida evoluţiei pozitive a sectorului 

construcţiilor în unele economii (Ungaria şi România). Încetinirea din zona euro a 

afectat exporturile în unele cazuri (Bulgaria şi România)", se arată în raportul 

instituţiei financiare internaţionale. 

Banca Mondială subliniază că "sprijinul fiscal şi impulsul dat consumului privat va 

începe să dispară în unele din cele mai mari regiuni din Europa Centrală până în 

2020-2021, cu un spaţiu fiscal limitat pentru a contracara posibilele efecte negative 

din zona euro (Polonia şi România). Diminuarea populaţiei în vârstă de muncă, în 

urma emigraţiei în Europa Occidentală, limitează perspectivele de creştere". 

 

https://www.agerpres.ro/
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De asemenea, Banca Mondială avertizează că "în multe economii din Europa 

Centrală, spaţiul de manevră pentru a contracara şocurile negative este limitat de 

deficitele bugetare persistente. Sprijinul fiscal care a contribuit la creşterea acestor 

dezechilibre (majorarea salariilor în sectorul public, creşterea transferurilor 

guvernamentale şi capacitatea redusă de colectare a taxelor) a dus la agravarea 

deficitelor fiscale, care se apropie sau depăşesc limita de 3% din PIB, în special în 

cazul României". 

La nivel global, Banca Mondială şi-a revizuit în jos estimările cu 0,2 puncte 

procentuale, atât pentru 2019, cât şi pentru 2020, prognozând o creştere a 

economiei mondiale de 2,5% în 2019 şi un avans de 2,5% în 2020. 

"Această creştere modestă a avansului economiei mondiale marchează sfârşitul 

încetinirii care a început în 2018 şi a avut un impact puternic asupra activităţii 

mondiale, comerţului şi investiţiilor, în special anul trecut", a afirmat economistul 

Băncii Mondiale, Ayhan Kose. "Ne aşteptăm la o îmbunătăţire, dar, pe ansamblu, 

vedem o creştere economică modestă", a adăugat el. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 HAOS total în București: Guvernul nu a alocat banii, iar primăria nu poate 

plăti salariile și facturile! Angajații au vrut să facă GREVĂ 

Este haos total în București, după ce Guvernul a refuzat să alimenteze conturile 

primăriei pentru a putea face plata salariilor, dar și pentru a achita facturile. 

Ministerul de Finanțe ar fi trebuit să vireze în conturile Primăriei  București sumele 

de bani încasate din impozitele bucureștenilor până pe 8, dar acest lucru nu s-a 

întâmplat. Din acest motiv, angajații primăriei, fie că sunt din aparatul 

administrativ, fie că sunt actori, medici sau salariați ai altor societăți, nu și-au 

primit salariile. 

Gabriela Firea a declarat, joi seara, la România TV, că salariații au vrut să intre în 

grevă. 
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”E o veste neplăcută pe care am primit-o, pentru că mulți au credite la bancă cu 

dată fixă. Nu e vorba doar despre angajați din primărie, ci și despre actori, medici. 

Nu putem da banii pentru femeile însărcinate, pentru femeile cu copii mici, nu 

putem plăti facturile. Pe data de 8 ale fiecărei luni primeam de la Ministerul de 

Finanțe cota pentru fiecare lună, dar de data aceasta nu am primit nimic. Angajații 

voiau să facă grevă, chiar i-am rugat să nu facă grevă.”, a spus Gabriela Firea. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 ANAF vrea să modifice declarația unică privind impozitul pe venit și 

contribuțiile sociale 

ANAF a pus în dezbatere publică un proiect de ordin prin care modifică declarația 

unică privind impozitul pe venit și contribuțiile sociale datorate de persoanele 

fizice, în urma apariției unor schimbări în Codul Fiscal, potrivit Mediafax. 

Dispozițiile au vizat, în principal, modificarea procentului din impozitul pe venit 

pentru care contribuabilii pot dispune pentru susținerea entităților 

nonprofit/unităților de cult, precum și reglementarea regimului fiscal aplicabil 

veniturilor din transferul de monedă virtuală. Astfel, potrivit Codul fiscal, 

contribuabilii pot dispune asupra destinaţiei unei sume reprezentând până la 3,5% 

din impozitul datorat pe venitul net anual impozabil/câştigul net anual impozabil 

pentru susţinerea entităţilor nonprofit care se înfiinţează şi funcţionează în 

condiţiile legii şi a unităţilor de cult, precum şi pentru acordarea de burse private, 

potrivit legii. Opțiunea se exercită până la data de 15 martie inclusiv a anului 

următor celui de realizare a veniturilor, sub sancţiunea decăderii. 

Noul formular “Declarație unică privind impozitul pe venit și contribuțiile sociale 

datorate de persoanele fizice” va fi utilizat pentru declararea impozitului pe 

veniturile realizate şi a contribuţiilor sociale datorate începând cu anul 2019, 

precum şi pentru declararea impozitului pe veniturile estimate şi a contribuţiilor 

sociale datorate începând cu anul 2020. 

La elaborarea formularului au fost avute în vedere și o serie de propuneri de 

raționalizare a declarației unice, formulate de organele fiscale. 
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Astfel, modificările față de actualul formular sunt, în principal, următoarele: - 

eliminarea secțiunii privind impozitul pe veniturile din jocuri de noroc ca urmare a 

participării la jocuri de noroc la distanță și festivaluri de poker, realizate în 

perioada 1 ianuarie – 22 martie 2018, inclusiv, întrucât începând cu data de 23 

martie 2018 veniturile din jocuri de noroc se impun numai prin reținere la sursă, 

fiind eliminată obligația declarării acestora în declarația unică; actualizarea 

secțiunii privind destinația unei sume din impozitul datorat pe venitul net/câștigul 

net anual impozabil, pentru susținerea entităților nonprofit/unităților de cult sau 

pentru acordarea de burse private; introducerea la subsecțiunea 1, secțiunea 1, 

Capitolul I a indicatorilor „Câștig” și „Venit impozabil” pentru a veni în sprijinul 

contribuabililor care au realizat câștiguri din transferul de monedă virtuală sau 

venituri impozabile ca urmare a cesiunii de creanţă; comasarea rd.3 „Venit net 

anual” și rd.4 „Câștig net anual” de la subsecțiunea 1, secțiunea 1, Capitolul I, 

având ca efect eliminarea unor eventuale confuzii apărute în procesul de 

completare a declarației; introducerea unei rubrici la secțiunea 2 de la Capitolul I 

referitoare la veniturile realizate din străinătate și care sunt scutite de impozit în 

România în baza unui acord internațional la care România este parte; introducerea 

unei căsuțe distincte la subsecțiunea 2, secțiunea 2, Capitolul II, astfel încât 

persoanele care realizează venituri de natura celor prevăzute la art.155 din Codul 

fiscal, pentru care nu se datorează contribuţia de asigurări sociale de sănătate și 

care optează pentru plata acestei contribuții, să fie evidențiate distinct în formular; 

eliminarea Secțiunii „Date informative privind efectuarea plăților” întrucât 

contribuabilii întâmpinau dificultăți la identificarea plăților efectuate și la 

completarea rândurilor corespunzătoare din secțiune. 

Totodată, au fost actualizate în mod corespunzător și instrucțiunile de completare a 

declarației unice. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 

 

 



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 10.01.2020 12 

 

 MAI: Angajaţii Ministerului vor primi, din ianuarie, solde şi salarii mai 

mari 

Poliţiştii, militarii şi personalul civil din cadrul Ministerului Afacerilor Interne vor 

primi, din luna ianuarie, salarii şi solde mai mari, la nivelul celor ale personalului 

din Ministerul Apărării Naţionale. 

 

"Astfel, salariile de bază, soldele de funcţie/salariile de funcţie şi indemnizaţiile de 

încadrare se majorează cu o treime din diferenţa dintre salariul de bază, solda de 

funcţie/salariul de funcţie, indemnizaţia de încadrare prevăzute de Lege nr. 

153/2017 privind salarizarea personalului plătit din fonduri publice pentru anul 

2022 şi cel/cea din luna decembrie 2019, în aplicarea art. 38 alin. (4)", informează 

un comunicat al Ministerului Afacerilor Interne (MAI) transmis joi AGERPRES. 

 

O altă măsură luată în sprijinul angajaţilor MAI este actualizarea, începând cu 

această lună, a alocaţiei valorice pentru drepturile de hrană la fel ca în celelalte 

instituţii publice din sistemul de apărare, ordine publică şi securitate naţională. 

 

"De asemenea, pentru perioada 2020-2021, personalul MAI care desfăşoară 

activităţi în zilele de repaus săptămânal, de sărbători legale şi în celelalte zile în 

care în conformitate cu reglementările legale în vigoare nu se lucrează va beneficia 

în continuare de majorarea de 75% la solda de funcţie/ salariul de funcţie/ salariul 

de bază pentru activitatea desfăşurată, pentru timpul lucrat, în aceste zile", se arată 

în comunicat. 

 

Începând din ianuarie, cuantumul sporurilor şi al celorlalte elemente ale sistemului 

de salarizare care fac parte din salariul brut lunar/solda lunară de care beneficiază 

angajaţii MAI se menţine la nivelul cuantumului acordat pentru luna decembrie 

2019.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Fondul Sănătăţii are deficit de peste cinci ori mai mare decât în 2018. 24% 

din plăţile fondului asigură majorările de venituri din spitale 

 

Fondul Sănătăţii are deficit de peste cinci ori mai mare decât în 2018. 24% din 

plăţile fondului asigură majorările de venituri din spitale Fondul Naţional Unic de 

Asigurări de Sănătate, din care e finanţat sistemul sanitar, are deficit de 2,5 

miliarde de lei în primele 11 luni din anul 2019, de peste cinci ori mai mare decât 

în aceeaşi perioadă a anului 2018, reiese dintr-o analiză făcută de Economica, pe 

baza execuţiilor Fondului. Aproape un sfert din banii cheltuiţi din Fondul Sănătăţii 

în primele 11 luni din 2019 au ajuns la spitalele de stat pentru a achita majorările 

de venituri acordate personalului din aceste unităţi, potrivit analizei făcute de 

Economica. 09 ian, 2020 | Cristina Şomănescu | ECONOMICA.net Fondul 

Naţional Unic de Asigurări Sociale de Sănătate (FNUASS) este gestionat de 

CNAS, iar veniturile sale sunt formate din contribuţiile sociale de asigurări de 

sănătate (CASS) plătite de salariaţi, dar şi de alte categorii de asiguraţi care achită 

CASS, din taxa clawback plătită de producătorii de medicamente, şi doar în mică 

măsură din contribuţiile plătite de angajatori. Din banii stânşi la Fondul Sănătăţii, 

CNAS plăteşte medicilor, dar şi celorlaţi furnizori de servicii medicale care au 

încheiat contracte cu Casele de Asigurări de Sănătate din ţară, serviciile medicale, 

medicamentele şi dispozitivele medicale acordate pacienţilor. De asemenea, din 

Fondul Sănătăţii sunt viraţi bani către spitale ca să acopere majorările de venituri 

acordate personalului medico-sanitar şi auxiliar, în baza Legii salarizării unice. 

Majorările veniturilor din spitalele de stat costă tot mai mult Fondul Sănătăţii, 

alimentat cu banii contribuabililor şi ai producătorilor de medicamente care plătesc 

taxa clawback. Suma de bani plătită din Fondul Naţional Unic de Asigurări Sociale 

de Sănătate spitalelor de stat pentru a acoperi majorările veniturilor personalului 

din aceste unităţi a ajuns la 8,75 de miliarde de lei în primele 11 luni din 2019 şi 

este cu peste 19% mai mare decât în perioada identică a anului 2018, reiese din 

analiza făcută de Economica. Aproape 24% din banii cheltuiţi din Fondul Sănătăţii 

în primele 11 luni din 2019 au ajuns la spitalele de stat pentru a achita majorările 

de venituri acordate personalului din aceste unităţi, potrivit analizei făcute de 

Economica. Peste 25% din încasările realizate la Fondul Sănătăţii în primele 11 

luni din 2019 au asigurat doar majorările de venituri din spitalele de stat, reiese din 

analiza făcută de Economica.  



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 10.01.2020 14 

 

Cheltuielile din Fondul Sănătăţii cresc într-un ritm mai accelerat decât încasările la 

Fond. Concret, în primele 11 luni din 2019 cheltuielile Fondului Sănătăţii sunt cu 

peste 16% mai mari decât în aceeaşi perioadă a anului 2018, arată execuţiile 

Fondului, comparate de Economica. Spre comparaţie, încasările Fondului sunt în 

ianuarie – noiembrie 2019 cu peste 10% mai mari decât în perioada identică a 

anului 2018, rezultă din analiza făcută de Economica, pe baza datelor CNAS. Ce 

categorii de cheltuieli au crescut cel mai mult Medicamentele acordate pacienţilor 

în sistemul asigurărilor sociale au costat cu peste 31% mai mult în primele 11 luni 

din 2019 decât în aceeaşi perioadă a anului 2018, potrivit execuţiilor Fondului, 

comparate de Economica. Suma de bani plătită din Fondul Naţional Unic de 

Asigurări de Sănătate pentru acoperirea creşterilor de venituri din spitale a crescut 

cu peste 19% în primele 11 luni ale anului 2019 faţă de perioada identică a anului 

2018 şi a ajuns la 8,75 de miliarde de lei, rezultă din datele CNAS, obţinute şi 

comparate de Economica. Economica vă spune, pe larg, pe ce s-au cheltuit cei mai 

mulţi bani din Fondul Sănătăţii: Plăţile făcute din Fondul Sănătăţii s-au ridicat la 

37,34 de miliarde de lei în primele 11 luni din 2019 şi sunt cu 16,7% mai mari 

decât în aceeaşi perioadă a anului 2018, rezultă din execuţiile Fondului, obţinute şi 

comparate de Economica.  Medicamentele, materialele sanitare şi dispozitivele 

medicale acordate pacienţilor în sistemul asigurărilor sociale de sănătate au costat 

bugetul de stat 11,96 de miliarde de lei în primele 11 luni din 2019, cu 28,94% mai 

mult decât în aceeaşi perioadă a anului 2018, rezultă din datele CNAS, obţinute şi 

comparate de Economica. Din această sumă, cel mai mult ne-au costat 

medicamentele acordate pacienţilor în sistemul asigurărilor sociale de sănătate: 

peste 10,34 de miliarde de lei în primele 11 luni din 2019, cu peste 31% mai mult 

decât în aceeaşi perioadă din 2018, reiese din execuţiile comparate de Economica. 

Serviciile medicale acordate pacienţilor în spitale au costat bugetul Fondului 

Sănătăţii 9,83 de miliarde de lei în primele 11 luni din 2019, cu 5% mai mult decât 

în perioada identică a anului 2018, potrivit execuţiilor comparate de Economica. 

Suma virată din Fondul Naţional Unic al Sănătăţii spitalelor pentru a acoperi 

majorările veniturilor personalului din aceste unităţi sanitare se ridică la 8,75 de 

miliarde de lei în primele 11 luni din 2018 şi este cu 19,13% mai mare decât în 

aceeaşi perioadă a anului 2018, rezultă din analiza făcută de Economica, bazată pe 

execuţiile Fondului, pe care le-am obţinut.   
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Cele mai mari surse de bani la Fondul Sănătăţii sunt contribuţiile de asigurări de 

sănătate, urmate de taxa clawback plătită de producătorii de medicamente, rezultă 

din datele CNAS, comparate de Economica. Veniturile totale ale Fondului de 

Sănătate s-au ridicat la 34,84 de miliarde de lei în primele 11 luni din 2019 şi sunt 

cu 10,37% mai mari decât în aceeaşi perioadă din 2018, arată execuţiile Fondului, 

comparate de Economica. De unde au venit cei mai mulţi bani la Fondul Sănătăţii 

în perioada ianuarie – noiembrie 2019: Contribuţiile de asigurări de sănătate Suma 

colectată la Fondul Sănătăţii din contribuţiile de asigurări de sănătate se ridică la 

29,4 miliarde de lei primele 11 luni din 2019 şi este cu 6,9% mai mare decât cea 

încasată în perioada identică a anului 2018, reiese din analiza făcută de Economica 

pe baza datelor obţinute de la CNAS. Peste 90% din aceşti bani sunt contribuţiile 

de asigurări de sănătate ale salariaţilor. Aceasta pentru că de la 1 ianuarie 2018 

încoace contribuţia de asigurări de sănătate şi contribuţia de asigurări sociale cad 

doar în sarcina salariatului. Clawback Taxa clawback plătită de producătorii de 

medicamente a adus 3,56 de miliarde de lei la Fondul Sănătăţii în primele 11 luni 

din 2019, cu 29,13% mai mult decât în aceeaşi perioadă a anului 2018, reiese din 

analiza făcută de Economica, bazată pe datele pe care le-am obţinut de la CNAS. 

Clawback – o taxă pe cifra de afaceri, introdusă în anul 2009 şi aplicată 

producătorilor de medicamente – a urcat la 25,21% în trimestrul al doilea din 2019, 

de la 24,63% în primul trimestru din 2019 şi de la 22,18% în trimestrul al II-lea din 

2018, arată datele comunicate pentru Economica de Adrian Grecu, preşedintele 

Asociaţiei Producătorilor de Medicamente Generice din România (APMGR), forul 

reprezentativ al producătorilor de medicamente ieftine din ţara noastră. Taxa 

clawback se aplică unitar producătorilor de medicamente generice (ieftine) şi celor 

de medicamente inovative (scumpe). Creşterea taxei clawback şi algoritmul prin 

care se stabileşte nivelul ei au condus la dispariţia unor medicamente ieftine din 

farmacii, pentru că au ajuns să fie neprofitabile financiar pentru producători, şi la 

creşterea gradului de dependenţă a României faţă de importurile de medicamente, 

de regulă mai scumpe decât medicamentele ieftine care nu se mai vând în ţară. De 

exemplu, pentru un medicament generic (ieftin) compensat integral, cu un preţ de 

producător de 5 lei, taxa clawback este de 35%, adică producătorul trebuie să 

achite statului român 1,75 de lei clawback.  
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În aceste condiţii, ia amploare exportul medicamentelor ieftine produse în ţară. 

Subvenţii Fondul a primit subvenţii de peste 1,79 de miliarde de lei în primele 11 

luni din 2019, de cel puţin două ori mai mari decât în perioada identică din anul 

2018, arată datele CNAS, obţinute şi analizate de Economica. 

 

Informaţiile publicate de ECONOMICA.net pot fi preluate de alte publicaţii doar 

în limita a 500 de caractere, cu două link-uri active către sursă, din care unul în 

lead. Orice abatere de la această regulă constituie o încălcare a Legii 8/1996 

privind dreptul de autor. 

(Sursa: economica.net) 

 

 CONSILIULUI CONCURENŢEI:"Reducerea accizelor carburanţilor s-a 

transmis integral în preţ" 

 

Reducerea accizelor cu 32 bani/litru (inclusiv TVA), aplicată de la 1 ianuarie 2020, 

atât pentru benzină, cât şi pentru motorină, s-a transmis integral în preţul 

carburanţilor la pompă, arată concluzia Consiliului Concurenţei, în urma 

monitorizării realizate prin intermediul platformei "Monitorul Preţurilor". 

Totodată, în urma monitorizării, autoritatea de concurenţă a constatat că preţurile 

carburanţilor s-au menţinut relativ constante la sfârşitul anului trecut, în perioada 

de la anunţul privind reducerea accizelor şi până la implementarea măsurii, 

neînregistrându-se o tendinţă de majorare a acestora, informează News.ro. 

Toate cele şase mari companii distribuitoare de carburanţi la nivel naţional au 

redus preţurile cu cel puţin 32 de bani/litru, chiar dacă unele dintre ele au modificat 

preţurile în două etape şi/sau cu o uşoară întârziere, spun reprezentanţii autorităţii 

de concurenţă. 

"Astfel, din datele existente pe platforma Monitorul Preţurilor, reiese că: OMV, 

Petrom, Rompetrol şi Lukoil au scăzut preţurile la pompă cu întreaga valoare a 

reducerii de accize, din prima zi a anului, atât pentru benzină, cât şi pentru 

motorină.  



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 10.01.2020 17 

 

MOL a aplicat, la 1 ianuarie, reduceri mai mari decât cele rezultate din reducerea 

accizelor: pentru benzină, doar 36% din staţii au scăzut preţurile cu 32 bani/litru, 

restul aplicând reduceri între 34-42 bani/litru, în timp ce pentru motorină numai 

43% din staţii au scăzut preţurile cu 32 bani, restul aplicând reduceri între 34-40 

bani/litru", precizează Consiliului Concurenţei. 

În reţeaua Gazprom, preţurile carburanţilor au fost diminuate în două etape: -22 

bani/litru pe 31 decembrie şi -10 bani/litru pe 1 ianuarie 2020. 

SOCAR a transferat integral scăderea accizei în preţuri, dar cu o uşoară întârziere, 

modificările fiind aplicate în data de 3 ianuarie. 

În data de 7 ianuarie, majoritatea companiilor au crescut preţurile la pompă ale 

tuturor produselor cu 4 bani/litru, ceea ce ar putea fi rezultatul creşterii cotaţiilor 

internaţionale ale produselor petroliere din perioada anterioară. 

Bogdan Chiriţoiu, preşedintele Consiliului Concurenţei, a declarat: "Utilizând 

aplicaţia Monitorul Preţurilor am reuşit să urmărim evoluţia pieţei şi, aşa cum ne-

am aşteptat, reducerea accizei s-a resimţit integral în preţul la pompă. Vom 

continua monitorizarea acestei pieţe şi a comportamentului companiilor, mai ales 

în contextul tensiunilor din Orientul Mijlociu." 

În luna iulie 2019, Consiliul Concurenţei a lansat platforma online Monitorul 

Preţurilor, prin intermediul căreia consumatorii au posibilitatea să afle preţurile 

practicate de către principalele reţele de distribuţie a carburanţilor auto. 

(Sursa: news.ro) 

 

 

 Tarifele de distribuție și transport al energiei scad după eliminarea taxei de 

2% pe cifra de afaceri 

Autoritatea Naţională de Reglementare în domeniul Energiei (ANRE) este obligată 

să reducă tarifele de distribuție și de transport al energiei, după ce Guvernul a 

eliminat taxa de 2% aplicată asupra cifrei de afaceri din energie. În acest sens, 

ANRE a pus în dezbatere publică mai multe proiecte de ordine. Vezi care sunt 

scăderile. 
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Reducerile vor fi cuprinse între 1,7% şi 1,8% la distribuție, începând cu 15 ianuarie 

2020, potrivit Agerpres. Tariful de transport va fi redus cu 1,9%, până la 17,97 lei 

pe MWh. 

 

Tarifele de distribuţie vor scădea cu 1,7% până la 1,8% şi vor fi de 122,92 

lei/MWh pentru Distribuţie Oltenia, 109,54 lei/MWh pentru E-Distribuţie Banat, 

134,02 lei/ MWh pentru E-Distribuţie Dobrogea, 116,67 lei pe MWh pentru E-

Distribuţie Muntenia. 

 

Electrica Transilvania Nord va avea un tarif de 106,5 lei/MWh, Electrica Muntenia 

Nord 126,05 lei/MWh, iar Electrica Transilvania Sud un tarif de 106,53 lei/MWh, 

în timp ce Delgaz Moldova va factura un tarif de distribuţie de 132,24 lei/MWh. 

 

Pe vechea legislație, ANRE majorase aceste tarife cu până la 7,5% începând cu 1 

ianuarie. 

 

Potrivit controversatei OUG 114/2018, taxa pe cifra de afaceri în energie a fost 

stabilită la 2%. Taxa a existat și până la această Ordonanță, însă era 

nesemnificativă, de 0,2%. 

 

ANRE explică printr-o notă de prezentare a proiectelor de ordine că tarifele în 

vigoare de la 1 ianuarie 2020 includ costurile aferente contribuției către ANRE de 

2% din cifra de afaceri. Însă, prin Ordonanţa de Urgenţă a Guvernului nr. 1/2020, 

prevederile referitoare la nivelul contribuţiei către ANRE au fost eliminate. 

 

"În consecinţă, ANRE trebuie să modifice tarifele de transport şi de distribuţie 

aprobate anterior aferente anului 2020 şi să le diminueze, având în vedere 

reducerea contribuţiei de la 2% la 0,2%", a precizat ANRE. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Serviciile de îngrijire a persoanelor cu dizabilități – externalizate. Ministrul 

Muncii: Instituțiile publice ignoră calitatea vieții beneficiarilor 

Ministrul Muncii pregătește o reformare radicală a serviciilor de îngrijire a 

persoanelor cu handicap, întrucât instituţiile publice din domeniu nu se 

concentrează pe îmbunătăţirea calităţii vieţii beneficiarilor. Serviciile de îngrijire a 

acestor persoane vor fi externalizate, astfel încât beneficiarii să-şi dezvolta 

aptitudini și să poată duce o viață independentă. 

Schimbările radicale pregătite de Ministerul Muncii vor culmina cu închiderea 

unora dintre centrele de îngrijire a persoanelor cu handicap. “Soluţia pentru 

persoanele cu dizabilităţi este să trăiască în comunitate şi nu închise în centre”, a 

declarat joi ministrul Violeta Alexandru. 

Desenarea noul sistem a început după controalele efectuate la Centrul de 

Recuperare şi Reabilitare Neuropsihiatrică pentru Adulţi cu Handicap 

(CRRNPAH) Urlaţi, unde au avut loc patru decese anul trecut, şi la alte instituţii de 

îngrijire a persoanelor cu handicap şi de protecţie a copiilor instituţionalizaţi. 

“Instituţiile publice care sunt chemate astăzi să gestioneze problematica şi 

serviciile persoanelor cu dizabilităţi se concentrează cu precădere pe aspectele 

formale şi pe proceduri şi mai puţin pe calitatea vieţii beneficiarilor şi dorinţa pe 

care o avem este ca în acest mandat să schimbăm radical paradigma. (…) 

Acum este momentul să generăm toate aceste schimbări şi să centrăm toate 

acţiunile instituţiilor publice pe un pachet de servicii, pe un mod de lucru care să 

aşeze în centrul măsurilor persoana cu dizabilităţi, să îi ofere acesteia posibilitatea 

de a-şi dezvolta aptitudini, de a căpăta încredere că poate avea o viaţă 

independentă, poate avea o viaţă aproape de ceea ce noi trăim în viaţa de zi cu zi 

(…)”, a explicat Violeta Alexandru, citată de Agerpres. 

 

 

 

 

https://cursdeguvernare.ro/serviciile-de-ingrijire-a-persoanelor-cu-dizabilitati-externalizate-ministrul-muncii-institutiile-publice-ignora-calitatea-vietii-beneficiarilor.html
https://cursdeguvernare.ro/serviciile-de-ingrijire-a-persoanelor-cu-dizabilitati-externalizate-ministrul-muncii-institutiile-publice-ignora-calitatea-vietii-beneficiarilor.html
https://www.agerpres.ro/social/2020/01/09/ministrul-muncii-anunta-externalizarea-serviciilor-de-ingrijire-a-persoanelor-cu-dizabilitati--429758
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“Statul nu știe să livreze unele servicii” 

“Sunt anumite tipuri de servicii în tot acest pachet de măsuri de care are nevoie o 

persoană cu dizabilităţi – ca să luăm exemplul de faţă în care statul nu se pricepe să 

livreze cea mai bună calitate de sprijin, şi atunci, fără să avem prejudecăţi sau 

decizii prestabilite, folosim toate aceste cazuri de care ne lovim ca să evaluăm ce 

tipuri de servicii pot fi externalizate în sensul în care să fie sub-contractate unor 

entităţi private, că sunt organizaţii neguvernamentale, că sunt companii, cum se 

întâmplă în cazul centrelor pentru îngrijirea bătrânilor. 

Spre exemplu, acolo avem entităţi care sunt deopotrivă organizaţii, dar şi societăţi 

comerciale, firme. Prin urmare (vom externaliza n.r.) acolo unde statul, dacă are 

curajul să recunoască, nu poate, nu are capacitatea, nu a găsit mecanisme prin care 

să-şi atragă în interior specialiştii necesari, pentru că aici este cea mai mare 

vulnerabilitate: sistemul public nu reuşeşte să atragă specialişti, alţii decât 

personalul-suport, personalul tehnic, cei care asigură hrana(…)”, a comentat 

Violeta Alexandru. 

Specialiștii care lipsesc la stat pot fi contractați din mediul privat, a explicat 

ministrul: 

“(Statul n.r.) nu reuşeşte să atragă specialişti, şi ai nevoie de specializări ca să ajuţi 

o persoană să dobândească abilităţile pe baza cărora să prindă curaj, să simtă că 

poate şi să ceară sau să fie de acord să rămână într-un apartament, de exemplu, în 

comunitate şi să înceapă să-şi gospodărească treburile zilnice. Pentru asta însă ai 

nevoie de specialişti dedicaţi, pe care instituţiile publice în cea mai mare parte a 

ţării nu-i au, din diverse motive n-au reuşit să-i atragă. 

Prin urmare, fără prejudecăţi şi fără să vă pot pune o diagnoză care să vă arate că 

trebuie luate în toate judeţele aceleaşi măsuri, vă spun că ne preocupă să găsim 

acele mecanisme, că sunt acele resurse în spaţiul public, că ele sunt în sfera privată 

(…) trebuie să găsim mecanismul de a ajunge la aceştia, şi acela se numeşte 

contractare. Vom decide de aşa manieră încât să nu mai stăm pe loc. (…) De la caz 

la caz, funcţie de unde constatăm că există expertiză în altă parte decât în sistemul 

public, vom încuraja folosirea acesteia, în baza bineînţeles a unei evaluări 

corespunzătoare”. 

https://cursdeguvernare.ro/dictionar-economic/servicii
https://cursdeguvernare.ro/dictionar-economic/servicii
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Monitorizarea centrelor de îngrijire a persoanelor cu handicap se va face cu 

experți independenți, din ONG-uri 

 “Am declanşat un amplu proces de cooptare a unui actori independenţi care să ne 

ajute să vedem realităţile din centrele rezidenţiale peste tot în ţară. E vorba despre 

un mecanism în care am implicat organizaţii neguvernamentale, experţi 

independenţi, cu scopul de a avea o privire obiectivă cu privire la problemele care 

există în acest moment în centrele rezidenţiale”, a mai spus ministrul Alexandru. 

Mecanismul de monitorizare va avea trei paliere, potrivit explicațiilor oferite de 

Mădălina Turza, președintele Autorității din domeniu: 

Pentru a ne asigura că ajungem la momentul dezinstituţionalizării, adică vom reuşi 

să scoatem aceşti oameni din centre, avem nevoie de un sistem de monitorizare 

real, eficient şi obiectiv, care să împiedice apariţia şi perpetuarea abuzurilor şi a 

situaţiilor deosebit de grave. 

Acest sistem este organizat pe trei nivele: în primul rând, la nivelul Autorităţii, 

organizăm un compartiment de monitori, de oameni din Autoritate, care vor merge 

în vizite inopinate la toate centrele din ţară şi vor verifica ce se întâmplă acolo. 

De asemenea, cu ajutorul Direcțiilor județene pentru asistență socială și protecția 

copilului (DGASC-uri) din ţară vom face monitorizări lunare a centrelor pe baza 

unui set de indicatori stabilit de noi. 

La rândul nostru, noi, de la Autoritate, vom face o dublare a acestor verificări 

făcute de DGASPC-uri, pentru a vedea dacă aceste evaluări corespund realităţii. 

Dincolo de implicarea noastră la nivel sistemic, am creat acest braţ de monitorizare 

independentă, programul de monitorizare “Recurs la demnitate”, care este acum 

în curs de operaţionalizare, prin intermediul cărora societatea civilă şi o serie de 

voluntari, experţi independenţi, vor merge în diferite centre din ţară unde avem 

semnale că se întâmplă lucruri grave acolo. 

(Sursa: news.ro) 
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 Legătura feroviară Gara de Nord – Aeroport Otopeni trebuie terminată 

până în mai, nu în septembrie, spune ministrul Transporturilor 

Legătura feroviară Gara de Nord – Aeroportul Otopeni trebuie terminată până în 

mai, chiar dacă termenul din contract este septembrie, după terminarea 

Campionatului European de Fotbal, a declarat joi ministrul Transporturilor, Lucian 

Bode, citat de Mediafax. Reamintim că se lucrează pe două dintre cele trei secțiuni, 

justiția hotărând la final de decembrie ca lucrările să rămână suspendate pe 

secțiunea din mijloc. 

 

Ministrul a precizat că în decembrie au fost depuse documentațiile pentru cele trei 

avize necesare, la ISU, Inspectoratul de Stat pentru Construcții și Ministerul 

Culturii. „Am reușit să depunem aceste documentații și cel mai târziu, pe 21 

ianuarie, avem promisiunea că vom obține ultimul aviz, de la Ministerul Culturii. 

Astăzi, vă dau o veste bună, am obținut avizul de la Inspectoratul de Stat pentru 

Construcții”, a spus ministrul. 

 

Bode a adăugat că pe 22 ianuarie ministerul va emite autorizația de construire. 

„Aveți termen 45 de zile, conform contractului, să depuneți proiectul tehnic. Vă 

rog public să comprimați acest termen, cred că în luna februarie, nu vorbim de 15 

martie, puteți finaliza proiectul tehnic și să începeți la execuție. Văd că partea de 

demolare ați început-o foarte bine. Este un proiect la care noi ne-am angajat, este 

până la urmă vorba de onoarea României. În perioada 12 iunie - 12 iulie va avea 

loc Campionatul European de Fotbal, știm că vor veni aici patru echipe cu tot staff-

ul. Deci obligatoriu, în perioada februarie-mai, finalizăm lucrările. Știu că termenul 

contractual este în septembrie, dar tot ce ține de construcție, eu zic că sunteți în 

măsură să finalizați până în luna mai. Știu că sunt probleme, să ne spuneți ce 

probleme sunt legate de benzi, instalații, echipamente, care se achiziționează mai 

greu”, a spus ministrul. 

 

Ministrul Transporturilor spune că nu vrea să comenteze de ce proiectul este 

întârziat.  
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„Am găsit în diferite stadii aceste proiecte, nu vreau să comentez de ce au fost atât 

de mult întârziate și de ce ni le-am asumat, că aveau dreptate cei care spuneau 

<<dom’le, cum să îți asumi că este condiție obligatorie să organizezi Campionatul 

European de Fotbal, să termini cele două obiective, când tu prin contract, ți-ai 

asumat că le termini după ce se termină campionatul de fotbal. Deci noi vrem să ne 

asigurăm că tot ceea ce ține de noi se va face astfel încât aceste două obiective să 

fie funcționale, chiar dacă nu finalizate 100%. Dacă lucrările nu sunt finalizate, 

contractual răspunde CNAB și constructorul. În contract se precizează foarte clar 

care sunt sancțiunile. Nici mie și nici Guvernului nu ne-ar conveni, din punct de 

vedere politic, să nu se țină de cuvânt. Este vorba de onoarea României și de 

obrazul nostru”, a spus ministrul. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ministerul Finanțelor a dat aviz negativ pe controversatul proiect al 

subvențiilor feroviare 

Ministerul de Finanțe a dat aviz negativ pe proiectul de act normativ conceput de 

Ministerul Transporturilor pentru contractele de servicii publice de transport de 

călători ale operatorilor feroviari, din cauza excluderii din mecanism a 

indicatorului călători – kilometru, un truc care în anii trecuți a permis unor 

operatori privați obținerea unor venituri frumoase, scrie Club Feroviar. 

 

Informațiile privind votul de blam dat de Ministerul de Finanțe proiectului 

promovat de cel al Transporturilor, Infrastructurii și Comunicațiilor (MTIC) vin 

exact în ziua în care ultima instituție a publicat pe situl propriu de internet proiectul 

de act normativ privind Acordul – cadru pentru subvențiile acordate călătorilor pe 

perioada 2020-2023. 

 

Proiectul de act normativ prevede trei elemente principale privind acordarea 

subvențiilor: primul plata acestora în funcție de indicatorul tren – kilometru, al 

doilea penalizarea operatorilor care nu reușesc să atingă un anumit număr de 

călători – kilometru transportați și al treilea element deținerea de către toți 

operatorii de transport de călători a unui sistem integrat de ticketing. 

https://clubferoviar.ro/ministerul-de-finante-respinge-proiectul-subventiilor-feroviare-gandit-de-arf/
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Acesta ar permite raportarea electronică către Autoritatea pentru Reformă 

Feroviară a datelor privind vânzările de tichete. Implementarea acestui sistem a 

fost în sarcina exclusivă a ARF și, din informațiile Club Feroviar, doar patru din 

șase operatori privați de călători îl au implementat. Informațiile neoficiale sunt că 

primii doi operatori privați ca subvenții încasate, anume Regio Călători Brașov și 

Transferoviar Cluj nu l-ar avea dezvoltat. Actori din piața de transport feroviar se 

întreabă de ce instituția condusă de Gigi Gavrilă, nu a pus presiuni pe cei doi 

operatori care nu îl au să îl implementeze. 

 

In aceste situații Ministerul de Finanțe refuză avizarea proiectului de act normativ 

care în mod practic introduc în calculul subvenției doar indicatorul călători – 

kilometru. 

 

Surse oficiale din cadrul discuțiilor prezintă motivele pentru care Ministerul de 

Finanțe nu a fost de acord. „Eliminarea indicatorului călători kilometru poate 

conduce la situația în care operatorul este interesat să efectueze câți mai mulți 

kilometri, fără a conta câți călători transportă, ceea ce contravine obiectului 

serviciului prestat, acela de a asigura transport feroviar public de călători. Se 

apreciază că propunerea de eliminare contravine atribuțiilor stabilite de lege pentru 

ARF de a promova o administrare eficientă a resurselor financiare alocate. Potrivit 

legii 500 pe 2002 (a Finanțelor Publice – n.red) ordonatorul de credite are obligația 

de a asigura în condiții de regularitate, legalitate, eficiență cheltuirea creditelor 

bugetare”, spun sursele consultate de noi. 

 

Discutând de partea de vină, aceasta pare a fi a ARF. Instituția menționată a 

publicat de abia în 5 decembrie, deci cu două săptămâni înainte de sărbătorile de 

iarnă, decizia ce stabilește modul de compensare a operatorilor. ARF a apelat la 

serviciile unui consultant extern, anume Banca Europeană de Reconstrucție și 

Dezvoltare pentru a afla cum trebuie să arate mecanismul de compensare. În 

sprijinul său ARF invocă primirea cu întârziere a raportului consultantului BERD 

(în vara acestui an acesta nu fusese încă întocmit) sau întârzieri venite din partea 

Consiliului Concurenței care și-ar fi dat cu întârziere acordul, mai scrie Club 

Feroviar. 
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Vasile Șeclăman, președintele Organizației Patronale a Operatorilor Feroviari 

Privați din România spune însă că ARF trebuia să se miște mai rapid în această 

problemă și că CC își dă avizul de abia după ce ARF a îndeplinit toae condițiile 

legale. El spune că procesul în cauză durează în mod normal cel puțin trei luni deci 

prezentarea mecanimsului în decembrie a fost tardivă. Șeclăman menționează și o 

posibilă lipsă de personal a ARF care a cauzat intarzieri. ARF trebuie să verifice 

toate compensările acordate operaotirlor căci acestea sunt ajutor de stat și trebuie 

verificată existența eventualelor supracompensări ce ar trebui recuperate. 

 

Situația creează probleme atât CFR Călători, cât și operatorilor privați. „Operatorii 

privați și-au făcut un plan de afaceri pe 2020 care trebuia să ia în considerare 

subvențiile primite și contract semnat cu ARF pe număr de călători. Ei vor fi băgați 

în pierdere”, spune el. Minusuri de aproximativ 8-10 milioane lei vor fi înregistrate 

inclusiv de CFR Călători pe prima lună a anului. Redresarea situației ar putea avea 

loc de abia luna viitoare însă subvențiile nu vor putea fi plătite din urmă. In cazul 

plăților efectuate retroactiv pentru ianuarie, Curtea de Conturi s-ar putea sesiza și 

situația ar putea ajunge chiar obiect de dosar penal, spune el. 

 

Dar cum ar arăta sistemul gândit de ARF, imposibil de aplicat ca urmare a faptului 

că nu toți operatorii au implementat sistemul de ticketing? 

 

„Începând cu data de 1 ianuarie 2020, repartizarea compensației către fiecare 

operator de transport feroviar se face de către A.R.F. în funcție de un singur 

indicator, respectiv indicatorul „tren-km”, pe rang de tren, proporțional cu 

volumele de tren-km prevăzute a fi realizate în cadrul obligației de servicii publice 

contractate”, spun noile prevederi. 

 

Valoarea unitară a indicatorului tren-km se va calcula diferenţiat pe rang de tren, 

respectiv 64% pentru rangul de tren regio și 36% pentru rangul de tren interregio. 

 

În cazul în care nu este respectat un indicator minim călători-kilometru, operatorii 

vor fi penalizați. 
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Volumele totale anuale de călători-km realizate începând cu anul 2020 în cadrul 

O.S.P. contractate vor fi luate în calcul în vederea aplicării de către A.R.F. 

a penalităților care vor fi datorate de operatorii de transport feroviar de călători și 

vor fi prevăzute în noile contracte de servicii publice pentru transportul feroviar de 

călători determinate după cum urmează: 

 pentru o scădere a indicatorului călători-km, cu un procent cuprins între 5% 

inclusiv și 15% exclusiv, față de volumul total de călători-km realizat în 

cadrul O.S.P. contractată, înregistrat în anul calendaristic anterior al duratei 

contractelor de servicii publice pentru transportul feroviar de călători care 

vor fi atribuite începând cu data de 01 ianuarie 2020, se va aplica o 

penalitate de 3% din valoarea totală a compensației calculată conform 

reglementărilor în vigoare; 

 pentru o scădere a indicatorului călători-km, cu un procent cuprins între 15% 

inclusiv și 30% inclusiv, față de volumul total de călători-km realizat în 

cadrul O.S.P. contractată, înregistrat în anul calendaristic anterior al duratei 

contractelor de servicii publice pentru transportul feroviar de călători care 

vor fi atribuite începând cu data de 01 ianuarie 2020, se va aplica o 

penalitate de 6% din valoarea totală a compensației calculată conform 

reglementărilor în vigoare; 

 pentru o scădere a indicatorului călători-km, cu un procent de peste 30%, 

față de volumul total de călători-km realizat în cadrul O.S.P. contractată, 

înregistrat în anul calendaristic anterior al duratei contractelor de servicii 

publice pentru transportul feroviar de călători care vor fi atribuite începând 

cu data de 01 ianuarie 2020, se va aplica o penalitate egala cu procentul 

nerealizat din valoarea totală a compensației calculat conform 

reglementărilor în vigoare. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Forumul Judecatorilor cere Guvernului si Parlamentului masuri urgente 

prin care concursul de la ICCJ sa devina meritocratic 

Asociatia Forumul Judecatorilor din Romania solicita Guvernului si Parlamentului 

sa propuna si, respectiv, sa dispuna urgent masuri legislative prin care concursul de 

promovare la Inalta Curte de Casatie si Justitie sa devina unul meritocratic. 

 

Asociatia Forumul Judecatorilor a transmis, joi, un comunicat de presa, in care 

vorbeste despre promovarea judecatorilor in functiile de varf din sistemul judiciar. 

 

Judecatorii arata, din nou, ca "modificarile aduse in anul 2018 legilor justitiei, 

afectand inclusiv modalitatea de derulare a concursurilor din perioada recenta, 

indeparteaza interesul judecatorilor de accesul la functiile de elita, organizarea si 

desfasurarea concursurilor fiind apanajul Sectiei pentru judecatori a Consiliului 

Superior al Magistraturii si al unui numar extrem de redus de examinatori numiti 

de aceasta, aproape mereu aceiasi, in lipsa oricaror interdictii de desemnare in 

comisii in cadrul unor examene/concursuri consecutive". 

 

"Ultimul concurs de promovare, incheiat in luna decembrie 2019, confirma toate 

aceste ingrijorari, in mare parte existand aceiasi examinatori (inclusiv sot si sotie in 

comisii, carora li s-a adaugat inexplicabil si fostul ministru al justitiei, Tudorel 

Toader, ocupant al unei functii politice de prim rang si artizan al unor propuneri si 

modificari legislative care au determinat reactiile imediate ale miilor de magistrati 

romani, precum si ale tuturor organizatiilor internationale relevante", au transmis 

judecatorii. 

 

Potrivit acestora, o reforma reala este absolut necesara si nu mai poate intarzia. 

 

"In scopul inlaturarii oricaror discutii legate de lipsa caracterului meritocratic, dar 

si al imbunatatirii procedurilor pentru numirea in functia de judecator la Inalta 

Curte de Casatie si Justitie, tinand seama si de recomandarile Comisiei Europene 

formulate de-a lungul timpului in cadrul rapoartelor MCV, Asociatia Forumul 

Judecatorilor din Romania solicita Guvernului si Parlamentului sa propuna si, 

respectiv, sa reglementeze urgent urmatoarele aspecte: 
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1. instituirea unor examene meritocratice de promovare in functia de judecator la 

Inalta Curte de Casatie si Justitie, sustinute exclusiv prin intermediul Institutului 

National al Magistraturii; 

 

2. inlaturarea oricarei forme de implicare directa a Consiliului Superior al 

Magistraturii in concursul de promovare a judecatorilor la Inalta Curte de Casatie 

si Justitie, prin abrogarea dispozitiilor care ii confera rolul de a desemna comisii de 

concurs; 

 

3. selectia comisiilor de concurs trebuie sa fie realizata exclusiv prin tragere la 

sorti, transparent, la nivelul Institutului National al Magistraturii; 

 

4. interdictia de numire ca membru in orice alta comisie constituita pentru selectia 

judecatorilor vreme de trei ani de la data la care acel judecator a fost desemnat 

membru al unei comisii de concurs privind functiile rezervate judecatorilor in 

sistemul judiciar; 

 

4. interdictia de numire ca membru in aceste comisii a persoanelor din afara 

corpului magistratilor care au desfasurat activitate politica sau cel putin aparenta de 

activitate politica cel putin trei ani anterior numirii; 

 

5. reglementarea unor criterii clare pentru evitarea conflictelor de interese intre 

membrii comisiilor de concurs". 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Judecatorii romani ies in strada, vineri, in semn de solidaritate cu cei din 

Polonia 

Judecatorul Cristi Danilet anunta ca mai multi magistrati vor iesi vineri in fata 

Palatelor de Justitie, in semn de solidaritate cu cei din Polonia care vor protesta. 

 

"Judecatorii polonezi vor face un mars de protest la Varsovia pe data de 11 

ianuarie. Lor li se vor alatura colegi din toata Europa. Imbracati in robe, ei vor 

merge de la Curtea Suprema intr-un mars al tacerii catre Palatul Parlamentului. 
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Sunt revoltati de legile recente prin care au fost demisi sefii de instante si au fost 

obligati sa se pensioneze, de procedurile prin care au inceput sa fie urmariti 

disciplinar pentru solutiile date si de campaniile mediatice agresive impotriva 

judecatorilor, dar mai ales a celor de la instanta suprema", a transmis Cristi Danilet 

pe Facebook. 

 

El a precizat ca magistratii romani vor iesi in fata Palatelor de Justitie, vineri, la ora 

12:00. 

 

Si Asociatia Forumului Judecatorilor din Romania isi exprima profunda ingrijorare 

cu privire la refuzul autoritatilor poloneze de a respecta statul de drept si 

independenta sistemului judiciar si se solidarizeaza cu magistratii din Polonia. 

 

"Asociatia noastra a sprijinit neconditionat eforturile judecatorilor polonezi si ale 

asociatiilor acestora in ceea ce priveste lupta pentru independenta sistemului 

judiciar. De aceea, pentru a oferi un sprijin moral suplimentar judecatorilor 

polonezi si marsului lor in apararea statului de drept, judecatorii si procurorii 

romani vor iesi in fata instantelor romane pentru a manifesta solidaritate cu colegii 

lor polonezi pe 10 ianuarie 12 am (in Bucuresti, Cluj, Brasov si alte orase 

principale)", a precizat Forumul Judecatorilor intr-un comunicat de presa. 

 

Joi, Asociatia judecatorilor din Polonia IUSTITIA a transmis un comunicat, tradus 

de Danilet si publicat pe Juridice.ro, in care acuza ca in ultimii doi ani "guvernul si 

legislativul au incercat in mod sistematic sa limiteze independenta instantelor si 

independenta judecatorilor. De asemenea, au facut mult pentru a-si extinde 

influenta asupra functionarii sistemului judiciar". 

 

Judecatorii polonezi spun ca din decembrie 2019 se confrunta cu cele mai mari 

provocari din sistemul judiciar de dupa 1989. 

 

 

 

 

https://www.facebook.com/cristi.danilet/posts/3425271730848281
https://www.facebook.com/cristi.danilet/posts/3425271730848281
http://www.forumuljudecatorilor.ro/index.php/archives/3997
https://www.juridice.ro/669422/asociatia-iustitia-mars-pentru-apararea-justitiei-poloneze-11-ianuarie-2020.html?fbclid=IwAR3UmkDpD54hX63_OKY0zld70EedBkP4VhkKrP0KhauIjrznJ46Aup4y-KA
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"Acestea sunt: intensa activitate a comisiei de disciplina cu privire la judecatori, 

aducand acuzatii disciplinare in legatura cu procedura de emitere a unor hotararii 

judecatoresti sau chiar cu privire la solutia pronuntata, campanie tot mai extinsa de 

calomniere a judecatorilor, atacuri fara precedent ale reprezentantilor Executivului 

impotriva Presedintelui Curtii Supreme si a judecatorilor Curtii Supreme care se 

ocupa de problemele legate de punerea in aplicare a hotararii Curtii de Justitie a 

Uniunii Europene din 19 noiembrie 2019, si nu in ultimul rand modificari rapide a 

Legii privind sistemul instantelor comune, respectiv Legii Curtii Supreme si altor 

acte. 

 

Toate acestea se adauga unui sistem de presiune care se face asupra sistemului 

judiciar, nevazut si de neimaginat in cercul statelor civilizate si ne indeparteaza 

nemilos de civilizatia vest-europeana", continua judecatorii. 

 

Polonezii fac apel la toti judecatorii europeni sa fie alaturi de ei in acest demers. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Cum vrea ministrul Predoiu sa combata traficul de minori: Inventarierea 

caselor de prostitutie din tara 

Ministrul Justitiei, Catalin Predoiu, s-a intalnit, joi, cu Iana Matei, presedintele 

organizatiei Reaching Out Romania, cu care a discutat despre problema traficului 

de persoane din Romania, in special a traficului de minori, cauzele, modalitatile si 

posibilele masuri de crestere a eficientei statului roman in combaterea acestui 

fenomen. 

 

"Sunt decis sa implic Ministerul Justitiei in combaterea cu forta a traficului de 

minori", a transmis ministrul, precizand ca esecuri de tipul celor din "Cazul 

Tandarei" nu fac decat sa consolideze increderea traficantilor ca nu li se poate 

intampla nimic. 

 

 

http://www.ziare.com/predoiu/
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Potrivit unui comunicat de presa transmis, joi, de Ministerul Justitiei, ministrul 

Catalin Predoiu si-a exprimat increderea ca procurorii cu expertiza in anchetarea 

cauzelor de trafic de minori vor putea fi capacitati intr-un efort structurat mai 

sustinut incepand cu anul 2020. 

 

"E nevoie de o viziune mai clara asupra retelelor de trafic de persoane, a modului 

de operare, care pot fi elaborate inclusiv pe baza colectarii datelor de la Agentia 

Nationala impotriva Traficului de Persoane pentru victimele majore si de la 

celelalte agentii active, cu atributii in domeniul asistentei victimelor acestui tip 

de infractiuni, pentru victimele minore", se arata in comunicat. 

 

Ministrul a precizat ca-si doreste "combaterea cu forta a traficului de minori". 

 

"Sunt decis sa implic Ministerul Justitiei in combaterea cu forta a traficului de 

minori, in cadrul competentelor legale ale institutiei. Acest fenomen este grav, de 

amploare si are efecte devastatoare asupra multor minori, este o rana deschisa care 

obliga toate institutiile de aplicare a legii la o actiune coordonata. 

 

In prezent, adultii care racoleaza minori pentru cersetorie sau prostitutie actioneaza 

fara mari griji din partea oamenilor legii. Esecuri de tipul celor din 'Cazul Tandarei' 

nu fac decat sa consolideze increderea traficantilor ca nu li se poate intampla 

nimic. 

 

Sume uriase de bani sunt obtinute de pe urma traficului si exploatarii de minori, cu 

pretul compromiterii unor vieti, mutilarii unor suflete si sfidarii legii si a moralei 

publice", a transmis ministrul Catalin Predoiu. 

 

Potrivit acestuia, "ar trebui sa o luam de la zero, de exemplu de la a inventaria cate 

case de prostitutie functioneaza in fiecare oras, unde sunt localizate, cine le 

exploateaza, cine coordoneaza retelele de racolare etc". 

 

"Ar trebui sa incepem chiar cu capitala tarii, cu Bucurestiul, sa aflam cate astfel de 

localuri functioneaza, sunt ele sau nu disimulate in alte forme de activitati aparent 

legitime, de exemplu hoteluri? Cui apartin, cine castiga de pe urma lor, cine le 

protejeaza? 

http://www.ziare.com/stiri/trafic/
http://www.ziare.com/stiri/infractiuni/
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Voi initia un astfel de demers cu noile conduceri din cadrul Ministerului Public 

imediat ce isi vor prelua mandatele, cu alte ministere din zona de aplicare a legii, 

cu Parlamentul si societatea civila. 

 

Nu in ultimul rand, stiu ca vom beneficia de sprijin si asistenta cu expertiza in 

acest domeniu din partea UE si a SUA. Aceasta rusine, care este traficul si 

exploatarea minorilor, trebuie sa se opreasca", a mai declarat ministrul Justitiei. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Desi toti magistratii Inaltei Curti sunt specializati in judecarea proceselor de 

coruptie, sefii ICCJ infiinteaza 9 completuri specializate 

Colegiul de conducere al Inaltei Curti de Casatie si Justitie (ICCJ) a decis 

functionarea, in anul 2020, a 9 completuri specializate, in compunere de 3 

judecatori, in materia infractiunilor prevazute de dispozitiile Legii nr. 78/2000 de 

sanctionare a faptelor de coruptie. 

 

Decizia a fost luata pe 16 decembrie 2019, potrivit ordinii de zi a sedintei 

Colegiului de conducere al ICCJ. 

 

In acest ordin sunt prezentate criteriile pentru determinarea specializarii 

judecatorilor in materia faptelor de coruptie. Potrivit documentului, "toti 

judecatorii Sectiei Penale indeplinesc criteriile de specializare pentru judecarea 

faptelor de coruptie." 

 

Acest punct de vedere a fost sustinut constant de fosta sefa a Inaltei Curti, Cristina 

Tarcea, inainte ca CCR sa decreteze ca completurile de 3 judecatori de la instanta 

suprema au fost constituite nelegal. 

 

CCR a mai decis in iulie 2019 ca CSM si Colegiul de conducere al ICCJ ar fi 

trebuit sa elaboreze un set de reguli care sa garanteze specializarea completurilor 

de 3 judecatori de la Inalta Curte de Casatie si Justitie care judeca dosare de 

coruptie, atata timp cat in Romania "legea a instituit completuri specializate", ceea 

ce inseamna ca "judecatorii sunt si trebuie sa fie specializati". 

http://www.ziare.com/predoiu/ministrul-justitiei-stiri/
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Faptul ca nu a fost condamnat in faza de fond de un complet specializat in 

judecarea faptelor de coruptie este motivul principal pentru care fostul lider PSD, 

Liviu Dragnea, cere eliberarea din penitenciar. 

 

Din Colegiul de conducere al ICCJ fac parte presedintele instantei, cei doi 

vicepresedinti si alti 7 judecatori, printre care si sefi de sectii. 

 

Care sunt criteriile pentru desemnarea in completurile specializate? 

 

Experienta profesionala 

 

- Judecatorii au judecat infractiuni de coruptie la instantele de fond de unde provin/ 

procurorii au instrumentat cauze de coruptie in cadrul structurilor DNA de unde 

provin; 

 

- Judecatorii au fost desemnati anterior sa judece in compunerea completurilor de 

fond, in conditiile Legii nr.78/2000, atat la instantele de fond, cat si la Inalta Curte 

de Casatie si Justitie; 

 

- Judecatorii au o vechime considerabila, de cel putin 15 ani. 

 

Inalte standarde de profesionalism 

 

- Judecatorii au solutionat cauze de coruptie atat in cadrul sectiei, in completuri de 

fond, cat si in completurile de 5 judecatori; 

 

- O vasta experienta profesionala dobandita, menita sa asigure un grad inalt de 

formare. 

 

Integritate si evaluare profesionala 

 

- In cadrul proceselor de evaluare a activitatii profesionale judecatorii au obtinut 

numai calificative de "Foarte bine"; 
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- Absenta problemelor de integritate ori a sanctionarii disciplinare a judecatorilor. 

- Asa cum am aratat, potrivit Colegiului de conducere a Inaltei Curti, toti 

"judecatorii Sectiei Penale indeplinesc criteriile de specializare pentru judecarea 

faptelor de coruptie." 

 

Decizia Colegiului poate fi accesata pe site-ul Inaltei Curti. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Iohannis a promulgat modificarile la Legea Vanatorii, dupa ce planul PSD 

de a ucide ursi nu a trecut de Parlament 

Presedintele Klaus Iohannis a promulgat, joi, modificarile aduse la Legea 

Vanatorii, dupa ce proiectul a trecut de Parlament fara prevederile controversate ce 

ar fi scos ursul din categoria speciilor protejate, dand astfel unda verde pentru 

uciderea animalelor. 

 

Proiectul de lege fusese initiat de 15 parlamentari PSD si 3 de la ALDE in 

primavara anului trecut, sub pretextul ca e nevoie de modificarea legislatiei astfel 

incat cei afectati de ursi sa poate fi despagubiti mai usor si repede. 

 

La sfarsitul lunii septembrie, insa, cu o ora inainte de a ajunge la vot in Senat, 

proiectul a iesit din Comisia pentru Ape si Paduri cu un amandament in plus, care 

scoatea practic ursii din lista animalelor protejate si ii includea in cea a 

mamiferelor cu sezon de vanatoare. 

 

Cu acest amendament controversat si care era si contrar legislatiei europene, 

proiectul a fost votat de majoritatea senatorilor (44 de la PSD, 7 de la UDMR, 7 de 

la PNL si 9 neafiliati, printre care multi de la ALDE, inclusiv Calin Popescu 

Tariceanu). 

 

Cei de la PSD au facut atunci chiar comparatii cu cazul crimelor de la Caracal 

pentru a-si sustine punctul de vedere privind necesitatea uciderii ursilor. 

 

 

http://www.scj.ro/CMS/0/PublicMedia/GetIncludedFile?id=21326
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Senatorii au scos ursii de sub protectie si au dat liber la vanatoare. Crimele de la 

Caracal, printre "argumentele" invocate 

 

Cei de la USR, insa, care au votat impotriva, au cerut si punct de vedere de la 

Comisia Europeana, astfel incat, in momentul in care a ajuns la vot final in a doua 

camera, deputatii deja fusesera notificati ca o astfel de prevedere ar incalca flagrant 

Directiva Europeana Habitate, astfel ca impotriva tarii noastre va fi deschisa o 

noua actiune de infringement daca se ajunge la promulgare. 

 

Pe 11 decembrie, modificarile au trecut de votul final al Parlamentului, fara 

prevederile controversate. 

 

Despagubiri si in caz de accidente auto si persoane ucise sau ranite de ursi 

 

Modificarile vizeaza mai multe articole din legea 407/2006, Legea Vanatorii, 

pentru a permite despagubirea celor afectati de urs mai usor si in mai multe situatii. 

Astfel, se specifica faptul ca "pagubele produse de animale nu se delimiteaza 

numai la culturi agricole, silvice si la animale domestice, ci si la accidente auto, 

omucideri sau vatamari corporale produse de ursi". 

 

Dupa 4 ani de procese, un sofer care si-a facut masina praf dupa ce a lovit un urs 

a obtinut despagubiri de la CNAIR 

 

Legea in vigoare prevede ca despagubirile pot fi acordate doar de catre 

conducatorii structurilor teritoriale ale Ministerului Apelor si Padurilor, iar potrivit 

expunerii de motive, documentele necesare despagubirii in caz de daune ajung 

greu la garzile forestiere ale Ministerului Apelor si Padurilor si de multe ori 

incomplete, fiind imposibila despagubirea. 

 

 

 

 

http://www.ziare.com/stiri/urs/senatorii-au-scos-ursii-de-sub-protectie-si-au-dat-liber-la-vanatoare-crimele-de-la-caracal-printre-argumentele-invocate-1578819
http://www.ziare.com/stiri/urs/senatorii-au-scos-ursii-de-sub-protectie-si-au-dat-liber-la-vanatoare-crimele-de-la-caracal-printre-argumentele-invocate-1578819
http://www.ziare.com/stiri/urs/comisia-europeana-ne-avertizeaza-ca-legea-care-scoate-ursii-de-sub-protectie-nu-respecta-directivele-europene-1586682
http://www.ziare.com/stiri/urs/comisia-europeana-ne-avertizeaza-ca-legea-care-scoate-ursii-de-sub-protectie-nu-respecta-directivele-europene-1586682
http://www.ziare.com/stiri/proces/dupa-patru-ani-de-procese-un-sofer-care-si-a-facut-masina-praf-dupa-ce-a-lovit-un-urs-pe-autostrada-a-obtinut-despagubiri-de-la-cnair-1586624
http://www.ziare.com/stiri/proces/dupa-patru-ani-de-procese-un-sofer-care-si-a-facut-masina-praf-dupa-ce-a-lovit-un-urs-pe-autostrada-a-obtinut-despagubiri-de-la-cnair-1586624
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A fost modificata si definitia vanatorii: 

 

"Vanatoare este actiunea de pandire, cautare, starnire, urmarire, haituire sau orice 

alta activitate avand ca scop capturarea ori uciderea exemplarelor din speciile 

prevazute in anexele nr. 1 si 2, aflate in stare de libertate, insa nu constituie actiune 

de vanatoare capturarea autorizata a exemplarelor din speciile de interes cinegetic 

in scop stiintific, urmata de eliberarea acestora, precum si indepartarea sau 

imobilizarea animalelor care ameninta viata ori integritatea corporala a persoanelor 

sau integritatea bunurilor acestora ori imobilizarea animalelor a caror viata ori 

integritate corporala este pusa in pericol in urma unei interventii umane realizate 

cu orice mijloace legale de protectie si imobilizare, de catre personalul autorizat al 

Ministerului Afacerilor Interne in indeplinirea atributiilor de serviciu". 

 

Lungul sir de nereguli care a lasat un urs in agonie 18 ore inainte de a fi ucis 

"pentru a i se curma suferinta" 

 

Pentru facilitarea procesului de despagubire, "se impune ca pagubele cauzate de 

exemplare din specia de fauna de interes cinegetic sa fie compensate direct si in cel 

mai scurt timp de catre autoritatea publica deconcentrata pentru silvicultura, care 

prin organele sale teritoriale poate sa actioneze prompt", se arata in expunera de 

motive a proiectului de lege. 

 

De asemenea, in cazul unui accident de circulatie cu un specimen din fauna 

cinegetica, pagubele rezultate sunt suportate de administratorul drumului daca nu 

sunt montate indicatoare inscriptionate cu avertizarea "atentie animale". 

 

Ministerul Transporturilor vrea sa impiedice masacrarea ursilor pe sosele, dar zice 

ca nu e nevoie de o strategie pentru asta 

 

La articolul 13, din legea 407/2006, se adauga un nou alineat care prevede ca se 

pot da despagubiri si daune morale pentru persoanele care sunt victima unui atac 

din partea animalelor, in caz de ranire sau deces. 

 

 

http://www.ziare.com/stiri/urs/lungul-sir-de-nereguli-care-a-lasat-un-urs-in-agonie-18-ore-inainte-de-a-fi-ucis-pentru-a-i-se-curma-suferinta-1586094
http://www.ziare.com/stiri/urs/lungul-sir-de-nereguli-care-a-lasat-un-urs-in-agonie-18-ore-inainte-de-a-fi-ucis-pentru-a-i-se-curma-suferinta-1586094
http://www.ziare.com/economie/infrastructura/ministerul-transporturilor-vrea-sa-impiedice-masacrarea-ursilor-pe-sosele-dar-zice-ca-nu-e-nevoie-de-o-strategie-la-nivel-national-1588692
http://www.ziare.com/economie/infrastructura/ministerul-transporturilor-vrea-sa-impiedice-masacrarea-ursilor-pe-sosele-dar-zice-ca-nu-e-nevoie-de-o-strategie-la-nivel-national-1588692
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Totodata, potrivit articolului III modificat, "reactualizarea delimitarii fondurilor 

cinegetice si stabilirea suprafetelor acestora pe categorii de proprietari si de 

folosinta se face in conditiile Legii vanatorii si a protectiei fondului cinegetic nr 

407/2006, de catre administrator, in termen de un an de la intrarea in vigoare a 

prezentei legi ori de cate ori este necesar ca urmare a modificarii conditiilor de 

mediu sau a structurii supfrafetelor fondurilor cinegetice". 

 

"In interesul protejarii faunei si florei salbatice, al conservarii habitatelor naturale, 

pentru prevenirea producerii unor daune importante, in interesul sanatatii si 

securitatii publice sau pentru alte ratiuni de interes public major, pe suprafetele din 

perimetrul intravilan construit sau imprejmuit, aeroporturi, gari, unitati militare, 

recoltarea exemplarelor din speciile de fauna salbatica, a pisicilor si a cainilor 

hoinari se realizeaza in conditiile prezentei legi si ale cotelor de recolta sau ale 

derogarilor aprobate de gestionarul fondului cinegetic limitrof, pe baza unui 

contract de prestari servicii, cu respectarea prevederilor legale in domeniul 

achizitiilor publice, la solicitarea consiliului local sau a administratiei suprafetei 

imprejmuite, dupa caz, si cu acordul prealabil al proprietarului de teren", se arata in 

articolul 34, punctul 1, modificat. 

 

De asemenea, articolul 42, literea m) se modifica astfel: "vanatoarea la lumina 

farurilor sau a dispozitivelor de iluminare, cu exceptia situatiilor de urgenta 

stabilite prin derogari acordate de autoritatea publica centrala care raspunde de 

mediu pentru recoltarea exemplarelor din specia mistret in vederea prevenirii 

pagubelor sau pentru combaterea epizootiilor, si vanatoarea prin folosirea 

dispozitivelor prevazute in lege". 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Marius Daniel Șișu, numit șeful Agenției Medicamentului cu toate că a picat 

admiterea la Farmacie, a fost demis de Victor Costache 

Marius Daniel Șișu, numit de fostul Guvern, în februarie 2019, președinte 

interimar al Agenției Naționale a Medicamentului, cu toate că a picat admiterea la 

Facultatea de Farmacie în iulie 2018, a fost demis joi de ministrul Sănătății,  
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Victor Costache, a confirmat Ministerul Sănătății. Ordinul de demitere a lui Marius 

Daniel Șișu a fost semnat astăzi de ministrul Sănătății. 

Demiterea lui Marius Daniel Șișu de la conducerea ANMDM fusese anunțată 

inițial pe surse de HotNews.ro. Potrivit surselor HotNews.ro, decizia privind 

demiterea lui Șișu a fost luată ieri de ministrul Sănătății, Victor Costache, iar 

Ordinul de demitere a fost semnat astăzi. 

Marius Daniel Șișu (36 de ani), până astăzi președintele interimar al Agenției 

Naționale a Medicamentului, nu a reușit să treacă examenul de admitere la 

Facultatea de Farmacie, iar experiența lui în domeniul sănătății se limitează la 

falimentarea unor mici afaceri cu medicamente, scria în aprilie anul trecut 

Recorder.ro. În iulie 2018, numele lui apărea pe lista candidaților respinși la 

examenul de admitere al Universității de Medicină și Farmacie din Craiova, însă 

instituția de învățământ a șters PDF-ul de pe site. Informația a rămas în căutările 

din Google, dar link-ul duce către o pagină goală. Șișu a fost evaluat la două probe, 

unde a luat notele 8.45 și 4.25, potrivit Recorder.ro. 

 

Marius Daniel Șișu a fost numit la conducerea Agenției Naționale a 

Medicamentului în februarie 2019, după ce Adriana Cotel, o apropiată a lui Darius 

Vâlcov, a condus timp de 4 luni instituția, fără ca CV-ul ei să fie public, la acea 

vreme. Nici în comunicatul care a anunțat numirea lui Marius Daniel Șișu, în 

februarie, la conducerea ANM nu s-a oferit vreo informație despre pregătirea lui 

profesională. 

Agenția Națională a Medicamentului este una dintre cele mai tehnice instituții 

din domeniul medical și este cea care decide ce medicamente intră sau ies de 

pe piața din România. De asemenea, Agenția Națională a Medicamentului ar 

trebui să monitorizeze permanent stocurile de medicamente din țara noastră, 

în condițiile în care medicamente esențiale lipsesc adesea de pe piața din 

România. 

 

"Pentru a forța, totuși, intrarea la Facultatea de Farmacie a Universității din 

Craiova, Marius Daniel Șișu a profitat de o portiță legală care-i permite unui tânăr 

să devină medicinist fără să dea examenul de admitere. Universitatea din Craiova 

are alocate câteva locuri pentru studenții străini.  
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Aceștia nu sunt nevoiți să dea examen de admitere, departajarea făcându-se în 

urma unui concurs de dosare. Regulamentul le permite, însă, și studenților români 

să aplice pentru aceasta categorie, la grupa cu predare în limba engleză și după 

achitarea taxelor de școlarizare. La Universitatea de Medicină și Farmacie din 

Craiova, taxa anuală pentru studenții străini este de 5.000 de euro, de trei ori mai 

mare decât taxa obișnuită pe care o plătesc studenții care nu prind locuri 'la buget' 

", scriau jurnaliștii de la Recorder. 

 

Într-un răspuns adresat redacției Recorder, Ion Rogoveanu, rectorul Universității 

de Medicină și Farmacie din Craiova, confirmă că: "în anul universitar 2013-2014, 

Șișu Marius Daniel a ocupat un loc cu taxă, destinat cetățenilor din state membre 

UE și SEE (n.r. - Spațiul Economic European). Ca urmare a nefrecventării 

activităților obligatorii prevăzute în planul de învățământ, dl. Șișu Marius Daniel a 

fost exmatriculat în anul 2014". 

 

Asociația Dăruiește Viață, fondată de Carmen Uscatu și Oana Gheorghiu, care 

construiește din donații și sponsorizări primul spital de oncologie pediatrică din 

România, a inițiat în iunie anul trecut o petiție online în care cerea demiterea 

președintelui Agenției Naționale a Medicamentului, Marius Daniel Șișu. Petiția 

este intitulată "Stop incompetenței care decide soarta noastră medicală!" și este 

adresată președintelui României, primului ministru și ministrului Sănătății. 

 

"România se confruntă constant, în ultimii 30 de ani, cu crize ale medicamentelor 

în toate domeniile. De multe ori pacienții sunt nevoiți să-și cumpere singuri 

medicamentele sau dispozitivele medicale de care au nevoie pentru tratament în 

spital sau acasă. Medicii și spitalele nu au soluții, iar vina nu este asumată de 

nimeni. Mai mult, autoritățile responsabile, inclusiv ANMDM, nu caută soluții 

pentru remedierea situației. ANMDM este direct răspunzătoare pentru accesul la 

medicamente și dispozitive medicale", subliniau inițiatorii petiției. 

 

"Profesioniștii din cadrul ANMDM sunt, în prezent, subordonați unei persoane 

căreia îi lipsește un minimum de competență profesională pentru o funcție cu o 

asemenea responsabilitate", se mai arăta în textul petiției. 
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"Astăzi incompetența decide soarta noastră medicală. Tăcerea și neimplicarea 

noastră fac victime", atrăgeau atenția inițiatorii petiției. 

(Sursa:hot news.ro) 

 

 Extrasul de plan cadastral - cum a devenit inaccesibil un serviciu public 

online în chiar ziua lansării și cât de solicitat a fost de români după ce sistemul 

și-a revenit 

Un nou serviciu public online, prin care notarii sau persoanele interesate pot obține 

instant pe e-mail extrasul de plan cadastral, achitând 15 lei, a fost lansat miercuri 

de Agenția de Cadastru. În lipsa unei comenzi online, cei interesați să primească pe 

loc un astfel de document trebuie să se deplaseze la ghișeu și să achite suplimentar 

și o taxă de urgență de 75 de lei. Problema este că serviciul a devenit la scurt timp 

inaccesibil, după cum HotNews.ro a semnalat. Oficialii ANCPI au transmis joi 

explicații legate de acest incident, prezentând și o situație surprinzătoare - sute de 

extrase de plan cadastral au fost obținute online de români după ce sistemul și-a 

revenit. 

Notă: În situația în care persoanele interesate să obțină un extras de plan 

cadastral nu au nevoie de acest document pe loc, în regim de urgență, pot face 

la ghișeu o cerere, urmând să poată ridica acest document în 3 zile lucrătoare, 

achitând doar suma de 15 lei. 

 Ce explicații a transmis joi ANCPI cu privire la problemele întâmpinate 

în urmă cu o zi de platforma de servicii publice online: 

"Noul serviciu online de eliberare a extrasului de plan cadastral a fost dezvoltat și 

testat în cadrul ANCPI într-un mediu dedicat acestui scop (mediul de dezvoltare). 

Toate testele specifice (funcționare și performanță) au trecut cu succes. Serviciul a 

fost lansat în data de 8 ianuarie 2020, la ora 8.00. În jurul orei 10.00, specialiștii 

au constatat o serie de disfuncționalități la sistemul care deservește platforma de 

plăți online a ANCPI. 

 

 

https://epay.ancpi.ro/epay/SelectProd.action?prodId=419
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Sistemul a redevenit funcțional tot în cursul zilei de ieri, în jurul orei 23.00. Până 

în prezent, au fost solicitate și livrate 562 de extrase de plan cadastral prin 

intermediul serviciului online.", au precizat joi, 9 ianuarie 2020, pentru 

HotNews.ro reprezentanții Agenției Naționale de Cadastru și Publicitate 

Imobiliară (ANCPI). 

 Important de știut! Nu toate instituțiile publice sau băncile acceptă 

astfel de documente online. Pe site-ul ANCPI există o listă cu 20 de 

instituții care acceptă în prezent extrase de carte funciară eliberate on-line. 

Ce s-a întâmplat miercuri, 8 ianuarie, imediat după lansarea serviciului online 

 

Agenția Națională de Cadastru și Publicitate Imobiliară (ANCPI) a anunțat 

miercuri dimineața că extrasul de plan cadastral poate fi obținut online de către 

notari sau persoanele interesate, fără plata unui tarif de urgență. Documentul poate 

fi furnizat online, în aceleași condiții cu extrasul de carte funciară, în cazul în care 

imobilul pentru care se solicită documentul are geometrie în Sistemul integrat de 

cadastru și carte funciară, preciza Agenția. 

 ”Prin acest nou serviciu online încercăm să-i ajutăm pe cei interesați să evite 

drumurile la ghișeu. Procedura este cea pe care am creat-o și pentru 

eliberarea extrasului de carte funciară pentru informare: solicitantul își face 

un cont, plătește extrasul și acesta este eliberat pe loc, dacă actul respectiv 

este disponibil în format electronic”, a declarat miercuri Radu Codruț 

Ștefănescu, directorul general al ANCPI. 

La scurt timp după lansarea acestui nou serviciu online, cititorii HotNews.ro au 

semnalat că acesta nu este disponibil pe site-ul ANCPI. Contactați de 

HotNews.ro, reprezentanții Agenției de Cadastru au declarat că "a apărut o 

problemă tehnică ce va fi remediată în cel mai scurt timp". La 4 ore de la 

semnalarea incidentului tehnic, lucrurile s-au agravat. Niciun serviciu online nu 

mai era accesibil, iar ANCPI a afișat un ecran albastru cu mesajul că 'sistemul este 

oprit pentru activități de mentenanță'. 

 

 

http://ancpi.ro/files/Statistici_home_page/Institutii_01102019.pdf
http://ancpi.ro/files/Statistici_home_page/Institutii_01102019.pdf
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 Pentru detalii citește: UPDATE Agenția de Cadastru a anunțat un nou 

serviciu online pentru evitarea cozilor la ghișee - extrasul de plan 

cadastral, dar acesta nu poate fi accesat / Avem o problemă tehnică ce 

va fi remediată în scurt timp, spun oficialii ANCPI 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Minoritățile nu mai trebuie să dea examen suplimentar la română pentru 

admiterea la facultate/ Avocatul Poporului: a fost eliminată discriminarea 

Universitățile din România sunt obligate ca începând din 2020 să-i primească pe 

candidații minorităților naționale numai pe baza rezultatelor de la competențele în 

limba română conținute în diploma de bacalaureat, și nu să mai organizeze un 

concurs special de limba română pentru ei. Măsura a fost luată de Ministerul 

Educației și publicată în Monitorul Oficial la începutul acestei săptămâni. 

”Instituțiile de învățământ superior prevăd în metodologia proprie de admitere 

modalitatea de certificare a competențelor lingvistice, în cazul candidaților la 

programele de studii școlarizate în limba română și care nu prezintă acte de studii, 

necesare la înscriere, eliberate de instituții de instituții de invățământ din România 

sau din străinătate, cu predare în limba română. Prin excepție, pentru elevii care au 

urmat studiile într-o limbă de circulație internațională sau într-o limbă a 

minorităților naționale, certificarea competențelor lingvistice de comunicare orală 

în limba română se face cu diploma de bacalaureat”, se arată în documentul 

publicat în Monitorul Oficial. 

Măsura a fost cerută anul trecut de Avocatul Poporului care ceruse Ministerului 

Educației să modifice Metodologia-cadru privind organizarea admiterii în ciclurile 

de studii universitare de licență, de master şi de doctorat, în sensul eliminării 

posibilității interpretării neunitare a dispozițiilor art. 5 alin. (4) din actul normativ 

indicat. 

 

Avocatul Poporului argumenta că această prevedere a creat premisele unei 

discriminări din punct de vedere al certificării competențelor lingvistice la 

admiterea în învățământul superior. 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-23586234-nou-serviciu-public-electronic-pentru-evitarea-cozilor-ghisee-extrasul-plan-cadastral-poate-obtinut-online.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-23586234-nou-serviciu-public-electronic-pentru-evitarea-cozilor-ghisee-extrasul-plan-cadastral-poate-obtinut-online.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-23586234-nou-serviciu-public-electronic-pentru-evitarea-cozilor-ghisee-extrasul-plan-cadastral-poate-obtinut-online.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-23586234-nou-serviciu-public-electronic-pentru-evitarea-cozilor-ghisee-extrasul-plan-cadastral-poate-obtinut-online.htm
http://www.monitoruloficial.ro/emonitornew/emonviewmof.php?fid=MS44MDA2NjI4MTg1NDk2RSszMA==
http://www.monitoruloficial.ro/emonitornew/emonviewmof.php?fid=MS44MDA2NjI4MTg1NDk2RSszMA==
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Avocatul Poporului arată într-un document de pe site-ul propriu că această 

modificare asigură interpretarea unitară a textului de lege, în vederea aplicării de 

către unitățile de învățământ superior a egalității de tratament între cetățenii români 

indiferent de forma de învățământ absolvită în ceea ce privește certificarea 

competențelor lingvistice pentru admiterea în învățământul superior. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Bogdan Aurescu - la reuniunea extraordinară a Consiliului Afaceri Externe 

Ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, participă vineri, la Bruxelles, la 

reuniunea extraordinară a Consiliului Afaceri Externe, convocată de Înaltul 

Reprezentant pentru Afaceri Externe şi Politica de Securitate/vicepreşedinte al 

Comisiei Europene, Josep Borrell, în contextul evoluţiilor recente din Orientul 

Mijlociu, informează MAE. 

 

Potrivit unui comunicat transmis AGERPRES, miniştrii de Externe europeni vor 

avea un schimb de opinii şi evaluări cu privire la situaţia din Irak şi vor identifica 

modalităţi prin care UE poate contribui la detensionarea situaţiei. 

 

De asemenea, vor fi abordate succint şi evoluţiile din Libia, precizează sursa 

citată.  

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Deficitul comercial la bunuri al României în primele 11 luni din 2019 a ajuns 

la 15,5 mld. euro, mai mare cu 16%. Exporturile au fost de 64,2 mld. euro, în 

creştere cu 1,4%, în timp ce importurile au fost de 79,7 mld. euro, în creştere 

cu 4,1% 

România a exportat bunuri în valoare de 64,2 mld. euro în primele 11 luni din 

2019, în creştere cu 1,4% faţă de perioada similară din 2019, şi a importat bunuri 

de 79,7 mld. euro, în creştere cu 4,1% faţă de 2018.  

http://www.avp.ro/comunicate-de-presa/comunicate2020/comunicat_9ianuarie2020.pdf?fbclid=IwAR0TfU3DRtz2hCfinp4B-sOWRZpJBYzUJ791SEKCxi-d54JxB7Nc1y9ZnKY
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Astfel, deficitul balanţei comerciale la bunuri a ajuns la 15,5 mld. euro, în creştere 

cu circa 16% faţă de deficitul comercial de 13,4 mld. euro înregistrat în primele 11 

luni din 2018, arată datele Institului Naţional de Statistică (INS). 

În ceea ce priveşte luna noiembrie 2019, deficitul comercial la bunuri al României 

a fost de 1,5 mld. euro, mai mic decât deficitul din luna precedentă de aproape 2 

mld. euro. Exporturile româneşti din noiembrie au avut o valoare totală de aproape 

6 mld. euro, în vreme ce importurile de bunuri au fost de circa 7,5 mld. euro. Faţă 

de luna noiembrie 2018, exporturile din luna noiembrie 2019 au crescut cu 1,0%, 

iar importurile au scăzut cu 0,1%. 

Avansul importurilor a fost impulsionat în acest an de creşterea veniturilor 

populaţiei care a generat o cerere mai mare decât poate acoperi producţia internă, 

în vreme ce exporturile s-au lovit de turbulenţe din piaţa principalilor parteneri 

comerciali reprezentaţi de ţări ale Uniunii Europene. Deficitul comercial la bunuri 

cântăreşte în deficitul de cont curent şi este o presiune suplimentară pe deprecierea 

leului. Economiştii Băncii Transilvania sunt de părere că în perioada 2020-2022 va 

exista o atenuare a decalajului dintre importurile şi exporturile româneşti ca urmare 

a politicilor economice interne şi a deprecierii leului. 

„În scenariul macroeconomic central al BT (actualizat recent) ne aşteptăm la 

atenuarea decalajului dintre ritmurile anuale ale exporturilor şi importurilor totale 

(bunuri şi servicii) în perioada 2020-2022 pe fondul rebalansării politicii 

economice interne (îndeosebi prin consolidare fiscal-bugetară) şi deprecierii 

cursului real efectiv al monedei naţionale. Astfel, exporturile şi importurile totale 

ar putea creşte cu ritmuri medii anuale de 5,5%, respectiv 6,9% în intervalul 2020-

2022“, scrie Andrei Rădulescu, economistul-şef al BT. Răzvan Botea 

(Sursa: zf.ro) 
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 Românii cheltuie cel mai puţin pe transport din UE: doar 11% din 

cheltuielile unei gospodării merg pe bilete de tramvai şi autobuz 

Aproximativ 11% din cheltuielile unei gospodării din România merg către 

cheltuieli cu transportul, arată datele de la Eurostat. România se află pe ultimele 

locuri la acest capitol în condiţiile în care mai puţin din cheltuieli distribuie către 

transport locuitori din Cehia, Croaţia şi Slovacia.  

Pe de altă parte, cele mai mari procente din cheltuieli direcţionate către transport  

alocă Slovenia (aproape 17%), Lituania (15,8%) şi Luxemburg (15,8%). În total, 

gospodăriile din Uniunea Europeană au cheltuit 13,2% din totalul cheltuielilor pe 

transport.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Orban se intalneste cu ambasadorul SUA, in contextul situatiei din Orientul 

Mijlociu 

Premierul Ludovic Orban il primeste, vineri, la Palatul Victoria, pe ambasadorul 

SUA la Bucuresti, Adrian Zuckerman. Intalnirea are loc in contextul situatiei din 

Orientul Mijlociu. 

 

Potrivit programului oficial al premierului Ludovic Orban, intalnirea este 

programata la ora 9:00 si va avea loc la Palatul Victoria. 

 

Agenda discutiilor nu a fost anuntata de catre reprezentantii Guvernului. 

 

Intalnirea celor doi oficiali vine in contextul situatiei din Orientul Mijlociu. 

 

Presedintele american Donald Trump a declarat ca NATO ar trebui sa se implice 

mai mult in zona, afirmatie pe care presedintele Klaus Iohannis a salutat-o joi, intr-

o confernta de presa. 

 

 

http://www.ziare.com/donald-trump/presedinte-sua/trump-crede-ca-nato-ar-trebui-sa-se-extinda-pentru-a-include-si-tari-din-orientul-mijlociu-1592705
http://www.ziare.com/donald-trump/presedinte-sua/trump-crede-ca-nato-ar-trebui-sa-se-extinda-pentru-a-include-si-tari-din-orientul-mijlociu-1592705
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"Se pot examina cai pentru ca NATO sa se implice mai mult in regiune si in 

combaterea terorismului. Este, cu siguranta, nevoie de prevenirea a unei spirale a 

instabilitatii", a spus seful statului, care a precizat, insa, ca "nu este nevoie de noi 

focare de conflict, ci de coagularea eforturilor pentru a aduce pacea in regiune si a 

oferi siguranta necesara reconstructiei". 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Klaus Iohannis: România susține un rol mai mare al NATO în Orientul 

Mijlociu 

România susține implicarea NATO în regiunea Orientului Mijlociu, a declarat joi 

președintele Klaus Iohannis, după ce Donald Trump a cerut creșterea rolului 

Alianței în această zonă, în contextul tensiunilor cu Iranul. 

 

„Discuția despre implicarea NATO în regiune e la început. Noi sprijinim această 

intenție”, a spus președintele Iohannis, într-o conferință de presă la Palatul 

Cotroceni, adăugând că „se pot examina căi pentru ca NATO să se implice mai 

mult în regiune și în combaterea terorismului”. 

 

Iată mai jos declarațiile șefului statului ()sursa - Administrația Prezidențială) 

 Bună seara și la mulți ani! 

 În ultimele zile am asistat la agravarea situației de securitate din Orientul 

Mijlociu, evoluții care afectează în mod special stabilitatea din Irak și din 

regiune. 

 Amplificarea tensiunilor nu este în interesul regiunii și nici al comunității 

internaționale. Instituțiile de bază ale statului irakian trebuie să poată 

funcționa în condiții de stabilitate și securitate, pentru a putea fi identificate 

soluții pașnice în beneficiul cetățenilor. 

 Aceste evoluții recente au un impact la nivel internațional și sunt relevante 

pentru securitatea Europei și a cetățenilor noștri, nu doar pentru securitatea 

statelor direct implicate. 
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 Până în prezent, interesele României nu au fost în mod direct afectate. Mă 

refer, în primul rând, la securitatea cetățenilor români, inclusiv securitatea 

militarilor noștri aflați în Irak. 

 Vă asigur că România se coordonează permanent, în cadrul NATO și UE, 

precum și la nivel bilateral cu partenerii săi strategici, în primul rând, sigur, 

cu Statele Unite ale Americii, în ceea ce privește obiectivele fundamentale 

de securitate, atât cele naționale, cât și cele ale comunității transatlantice. 

 România a condamnat escaladarea tensiunilor, cauzată de atacul asupra 

Ambasadei Statelor Unite ale Americii de la Bagdad și ne-am exprimat 

poziția inclusiv în raport cu atacul cu rachete împotriva bazelor irakiene care 

găzduiesc forțe americane și personal al coaliției anti-Daesh. 

 În context, doresc să salut ultima declarație, cea de ieri, a Președintelui 

Statelor Unite ale Americii. 

 România susține unitatea, independența, suveranitatea și integritatea 

teritoriului irakian. 

 De-a lungul anilor, România a avut un rol important în eforturile de 

stabilizare și reconstrucție din această țară, în cadrul unor demersuri 

internaționale colective. Aceste procese trebuie să continue, în primul rând, 

în interesul cetățenilor irakieni și pentru a nu irosi eforturile substanțiale în 

acest sens. Lupta noastră comună, a partenerilor internaționali și a 

instituțiilor și cetățenilor din această țară, împotriva terorismului trebuie să 

continue cu fermitate. 

 Nu este nevoie de noi focare de conflict, ci de coagularea eforturilor pentru a 

aduce pacea în regiune și a oferi siguranța necesară reconstrucției. 

 Prin convocarea unui consiliu extraordinar al miniștrilor afacerilor externe 

din statele membre ale Uniunii Europene, mâine, la Bruxelles, Uniunea 

Europeană poate fi parte la găsirea soluțiilor de reducere al tensiunilor și 

calmare a situației. 
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 România va transmite valorile și mesajele ferme pe această linie, alături de 

disponibilitatea de a contribui la soluții comune constructive. De asemenea, 

se pot examina căi pentru ca NATO să se implice mai mult în regiune și în 

combaterea terorismului. Este, cu siguranță, nevoie de prevenire a unei 

spirale a instabilității. 

 Cred că și noi, și aliații noștri, organizațiile internaționale relevante, dar și 

toate statele din regiune, trebuie să acționăm în favoarea acestui obiectiv. 

 Calmul și reluarea dialogului pentru detensionarea situației, alături de 

respectarea angajamentelor internaționale asumate, sunt condiții esențiale 

pentru identificarea unor soluții pe termen lung. 

 Dacă dumneavoastră aveți întrebări legate de această temă sau de alte teme, 

poftiți! 

Sesiune de întrebări și răspunsuri: 

 

Jurnalist: Bună seara! Domnule președinte, în cadrul întâlnirilor cu Președintele 

american s-a pus vreodată problema relocării a noi trupe în România, după ce 

Președintele Erdoğan a amenințat în câteva rânduri că dorește să închidă cele 

două baze americane din Turcia? 

 

Klaus Iohannis: Au existat diferite discuții cu partenerul american pentru a evalua 

cum putem să continuăm cooperarea și colaborarea. Însă nu s-a discutat în concret 

despre relocarea unor baze din alte țări în România. 

 

Jurnalist: Sâmbătă, cancelarul german va face o vizită la Moscova. În opinia 

dumneavoastră, care ar fi așteptările în urma dialogurilor care vor fi purtate 

sâmbătă? 

 

Klaus Iohannis: Acum, vom vedea care este agenda bilaterală, dar asta vom afla 

după ce se încheie vizita. Însă eu cred că ar fi foarte de dorit să se avanseze pe 

negocierile care privesc Ucraina de Est și calmarea în zona Ucraina. 
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Jurnalist: Bună seara. Președintele Trump a spus că își dorește de la aliați o 

implicare mai mare a NATO în Orientul Mijlociu. Aceleași cuvinte le-ați folosit și 

dumneavoastră. Ați primit niște indicii de la partea americană ce ar putea să 

însemne asta? 

Klaus Iohannis: Această discuție a fost antamată și cred că este o abordare foarte 

constructivă. Ce anume ar însemna asta, vom vedea în discuțiile care urmează, și 

între miniștrii afacerilor externe, și, în continuare, între specialiștii NATO. Dar este 

clar că trebuie să se lucreze, cel puțin în planul securității, unde, sigur, NATO se 

poate implica mai mult, prin personal de instruire, de exemplu, dar trebuie să avem 

în vedere și al doilea plan, cel al reconstrucției, și aici, sigur, și România este 

interesată să facă parte din statele care se ocupă și de acțiuni de reconstrucție. 

 

Jurnalist: Domnule președinte, aș dori să vă întreb cum vedeți amenințările 

lansate de gărzile revoluționare, care au anunțat că vor lua în vizor toate țările 

care oferă facilități forțelor americane? Considerați că țara noastră ar trebui, în 

vreun fel, să se simtă vizată de aceste amenințări? 

Klaus Iohannis: Eu nu consider că România este vizată de aceste amenințări, însă 

lucrurile trebuie luate foarte în serios și, după cum am văzut ieri, astăzi, majoritatea 

actorilor internaționali au luat lucrurile foarte în serios. Se poate constata, evident, 

o oarecare calmare a situației, dar, evident, acum este momentul să intervină toate 

diplomațiile pentru a consolida această calmare. 

 

Jurnalist: Având în vedere situația tensionată din Irak, considerați oportună 

rămânerea militarilor români în acea zonă, dar și a oficialilor români? 

Klaus Iohannis: Oficialii români sunt acolo, în reprezentanțele noastre 

diplomatice, și deocamdată nu avem semnale că sunt sub vreo amenințare directă. 

Militarii noștri care sunt implicați în proiectele de instruire a forțelor irakiene au 

fost temporar relocați într-o locație sigură, unde așteaptă calmarea aceste situații, 

după care, probabil, și în viziunea NATO, își vor relua activitatea. Iar cei care nu 

sunt direct implicați în acțiuni, dar sunt în contingente în așteptare, vor rămâne în 

această situație. 
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Jurnalist: Și o ultimă întrebare, pe plan intern. La începutul săptămânii, au fost 

primiți în Partidul Național Liberal parlamentari care au votat moțiunea de 

cenzură și Guvernul Orban - unii dintre aceștia, foști social-democrați sau foști 

membri ai Guvernului Grindeanu, primind funcții în conducerea partidului. Cum 

vedeți această decizie a PNL? 

Klaus Iohannis: Acum, este evident că au fost politicieni care au sprijinit activ 

demersurile Partidului Național Liberal și cred că este la fel de evident că aceste 

lucruri s-au făcut în baza unor negocieri politice, care acum, sigur, s-au finalizat cu 

acțiunile pe care am putut să le vedem. 

 

Jurnalist: Aș vrea să vă întreb ce veți face cu dublarea alocațiilor, care ar fi 

trebuit deja să ajungă la dumneavoastră. Dacă le veți promulga, dacă veți face 

acest lucru, și dacă da, dacă ați discutat cu Guvernul despre posibile surse de 

finanțare? 

Klaus Iohannis: Proiectul de lege a ajuns la mine și are termen de promulgare 18 

ianuarie. La acest moment, nu am de gând să refuz promulgarea acestei legi, dar ea 

încă se află în analiză și, într-adevăr, se află în analiză și în așteptarea unor lămuriri 

suplimentare din partea Guvernului, fiindcă aici vorbim despre niște sume care nu 

sunt prinse în buget și atunci Guvernul va trebui să vină cu soluții pentru a vedea 

cum se poate continua. Dar repet, la momentul acesta, nu intenționez să refuz 

promulgarea. 

 

Jurnalist: Ministrul de finanțe spunea că nu va crește deficitul, nu vor crește taxe, 

pentru ca aceste alocații să fie dublate. Vi s-a explicat de unde ar putea să fie 

tăiate cheltuieli, pentru că aceasta pare a fi singura soluție? 

 

Klaus Iohannis: Există variante, cu siguranță, însă trebuie să fim foarte realiști. 

Prima rectificare de buget, deci o rectificare înseamnă să se mute bani de la un 

capitol la altul, se poate face abia la mijlocul anului. 

 

Jurnalist: Referitor la PNL, s-a constituit, luni, în ședința BEx o comisie care este 

responsabilă de ceea ce înseamnă alegeri anticipate. Ați discutat în ultima 

perioadă cu premierul Ludovic Orban despre acest lucru și dacă într-adevăr 

considerați că sunt posibile aceste alegeri anticipate? 
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Klaus Iohannis: Eu cred că sunt posibile și mă voi implica pentru a promova 

conceptul de alegeri anticipate. Da, îmi doresc alegeri anticipate. 

 

Jurnalist: Dacă PSD nu va depune o moțiune de cenzură, îi veți sugera 

Premierului Ludovic Orban să își depună mandatul? Ar accepta? 

 

Klaus Iohannis: Asta este o chestiune pe care nu am discutat-o. Este evident că 

pentru a ajunge la anticipate cunoaștem prevederea constituțională. Este nevoie ca 

Guvernul să fie demis sau să se retragă și după aceea este nevoie de două încercări 

nereușite de formare a unui nou guvern. Este evident moțiunea de cenzură o 

variantă prin care se poate inițializa acest proces. Dar, tehnic, și demisia este o 

metodă prin care se poate inițializa acest demers. Aceste chestiuni le voi discuta, și 

cu Premierul, și cu alții. Chiar mâine voi avea, aici, la Cotroceni, o discuție cu 

Premierul Ludovic Orban și vom aborda aceste chestiuni. 

 

Jurnalist: O ultimă întrebare pe această temă, dacă îmi permiteți. Considerați că 

domnul Ludovic Orban este la fel de determinat ca anul trecut cu privire la 

convocarea unor alegeri anticipate? Își dorește alegeri anticipate? 

 

Klaus Iohannis: Domnul Orban, din câte știu eu, își dorește alegeri anticipate, așa 

cum le doresc și eu. 

 

Jurnalist: Domnule Președinte, aș vrea să vă întreb în legătură cu intenția EXXON 

de a vinde participația din Marea Neagră, pentru că s-a discutat despre acest 

subiect, că ar putea să vândă către rușii de la Lukoil. Și această întrebare, pusă în 

contextul în care am văzut zilele trecute inaugurarea unui nou gazoduct care 

aprovizionează pe o rută alternativă Europa cu gaze din Rusia - este o problemă 

pentru securitatea energetică a României? 

 

Klaus Iohannis: Inaugurarea gazoductului TurkStream nu este o problemă pentru 

România, fiindcă noi nu ne aprovizionăm pe această filieră. Și oricum 

aprovizionarea României nu este o problemă, este o chestiune rezolvată și care 

funcționează foarte bine. Pe de altă parte, sigur, vânzarea participației Exxon la 

Marea Neagră este o chestiune care ne preocupă.  
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Însă, după opinia mea, această informație, ca să zic așa, care circulă în ultimele zile 

nu este una reală. Nu cred că putem să vorbim despre o astfel de posibilă 

tranzacție. Oricum, aici este vorba de o tranzacție care ne privește, evident, și pe 

noi, și România va avea un cuvânt greu de spus aici. 

 

Jurnalist: Ministrul energiei sugera, într-o postare pe Facebook, că ar trebui, 

această tranzacție, să se facă printr-o hotărâre de guvern de transfer a licenței, nu 

prin vânzarea directă. Ați discutat cu ministrul energiei? Vă veți implica în aceste 

discuții cu cei de la Exxon? 

 

Klaus Iohannis: Orice tranzacție se face în condițiile legii și atunci, evident că se 

va aplica legislația în vigoare. 

 

Jurnalist: Și dacă îmi mai permiteți o întrebare în legătură cu o scrisoare pe care 

v-au transmis-o sindicaliștii din învățământ din Iași, care reclamă faptul că 

Guvernul PNL numește inspectori școlari județeni din interiorul Partidului 

Național Liberal, tocmai lucrul pe care dumneavoastră și cei din PNL l-au 

reproșat guvernelor anterioare, că se fac numiri politice în educație. 

Klaus Iohannis: Voi verifica situația foarte concret, dar, din câte știu eu până 

acum, nu se fac numiri, ci se fac numiri de interimari, care trebuie să funcționeze 

până la sfârșitul anului școlar. Dacă aceste persoane corespund sau nu postului 

respectiv este, sigur, o chestiune care trebuie verificată de Ministerul Educației și 

voi solicita aceste informații. 

 

Jurnalist: Nu ar trebui organizate concursuri pentru ocuparea posturilor 

respective pentru a se vedea dacă sunt competenți sau nu pentru poziția 

respectivă? 

 

Klaus Iohannis: Dar evident că trebuie organizate concursuri, dar se lucrează, 

chiar în această perioadă, la o metodologie de concurs pentru inspectorii școlari 

generali și, cu siguranță, când ea va fi finalizată se vor organiza aceste concursuri. 
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Jurnalist: Domnule președinte, voiam să vă întreb dacă împărtășiți aceeași 

îngrijorare ca a ministrului muncii privind sustenabilitatea sistemului de pensii, și 

ministrul muncii spunea că românilor nu le place munca, își doresc să iasă mai 

devreme la pensie, motiv pentru care nu există această sustenabilitate pentru 

sistemul de pensii. 

 

Klaus Iohannis: Eu am spus-o de mai multe ori și am avertizat, probabil vă 

amintiți, în toți anii care au trecut, în primul meu mandat, că este nevoie de o 

abordare foarte serioasă și de elaborarea unei legislații pentru pensii care 

garantează o sustenabilitate și o stabilitate. PSD bineînțeles că a ignorat aceste 

avertismente și suntem în situația în care au apărut inechități între pensionari, și 

atunci devine din ce în ce mai clar că legea în vigoare trebuie îmbunătățită. Deci, 

da, legea trebuie îmbunătățită. Și cu această ocazie, cu siguranță, se vor face noi 

calcule și se va verifica cum se îmbunătățește sistemul ca să fie și echitabil, și 

sustenabil, și să crească pensiile. 

 

Jurnalist: Și voiam să vă mai întreb dacă împărtășiți și părerea Premierului și a 

Guvernului că nu ar trebui plătite majorările de salarii la cadrele didactice, 

majorări din septembrie înainte de 2022, așa cum prevede legea, pentru că 

premierul Ludovic Orban spunea că nu ar trebui date acum, ci în 2022, pentru că 

se creează discriminări între diverse categorii de salariați. 

 

Klaus Iohannis: Creșterile care sunt prevăzute prin lege sunt prevăzute și în 

bugetul pe 2020. 

 

Jurnalist: Apropo de pensii, aș vrea să vă întreb, domnule Președinte, dacă 

Guvernul v-a consultat cumva, cu privire la plafonarea pensiei minime la 704 lei și 

dacă împărtășiți această idee. 

 

Klaus Iohannis: Este o discuție pe care trebuie să o purtăm și o vom purta. 

 

Jurnalist: Dar ați susține o asemenea variantă, ca pensia minimă să fie plafonată, 

bineînțeles pentru acest an, la nivelul anului 2020? 
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Klaus Iohannis: Auziți, nu vreau să dau eu acuma niște indicații prin televizor 

cum trebuie să calculeze Guvernul pensiile. Este o discuție foarte serioasă cea în 

jurul pensiilor. Discuția se va purta cu argumente și, evident, obiectivul final este 

să se găsească soluții care sunt sustenabile, plătibile și prin care se elimină 

inechitățile și, evident, se cresc pensiile. Toată lumea întreabă: „cresc pensiile?”. 

Da, vor crește pensiile. Este un lucru evident, fiindcă ne dorim acest lucru, nu din 

alt motiv. 

 

Jurnalist: Și considerați că acea modificare pe care o ia în calcul Guvernul, cu 

privire la majorarea vârstei de pensionare, dar pentru cei care doresc să lucreze 

mai mult, pentru educație și pentru sănătate, ar trebui să fie aplicată din acest an 

sau de anul următor? 

 

Klaus Iohannis: În primul rând, mi se pare o idee foarte bună, fiindcă noi ne 

confruntăm cu un deficit de forță de muncă, mai ales un deficit de forță de muncă 

calificată și, pe de altă parte, sunt foarte mulți angajați, mai ales în sistemele mari 

publice, care ar dori să continue munca lor. Cunosc personal multe persoane care 

ar vrea să continue, dacă ar fi posibil, să lucreze peste vârsta de pensionare. Și 

atunci a apărut discuția, la care recunosc că am participat, să se dea, în perspectivă, 

posibilitatea acestor persoane să rămână mai mult timp în sistem. În acest fel, în 

primul rând, s-ar atenua deficitul de forță de muncă. În al doilea rând, persoanele 

apte și disponibile să lucreze mai mult, și care sunt, de regulă, foarte bine 

calificate, vor avea posibilitatea să o facă. 

 

Însă vreau să subliniez un lucru foarte, foarte important: nu vorbim de creșterea 

vârstei de pensionare. Am văzut că de la PSD, imediat, au sărit unii în sus că noi 

vrem să creștem vârsta de pensionare. 

 

Nu este adevărat! Noi nu dorim să creștem vârsta de pensionare, ea rămâne așa 

cum este stabilită. Însă pentru persoanele care doresc să muncească mai mult se va 

crea posibilitatea legală pentru a face acest lucru. Încă o dată, este o opțiune, nu 

este o obligație. 
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Jurnalist: Până în acest moment, având în vedere activitatea de anul trecut a 

Guvernului și activitatea prezentă, sunteți mulțumit de Executiv? Considerați că s-

ar impune și unele remanieri? 

 

Klaus Iohannis: Eu sunt foarte mulțumit de Guvernul PNL și recomand să rămână 

în funcție un guvern PNL mult și bine. 

 

Jurnalist: Domnule Președinte, tot în legătură cu sistemul public, la unul dintre 

cele mai mari și importante spitale din țară, Floreasca, în ultima perioadă am 

asistat la un incident care s-a soldat cu demiterea șefului de secție, Mircea 

Beuran, dar și cu o reacție de protest din partea unor medici. Cum apreciați 

acțiunea Ministerului Sănătății în acest caz, dar și reacția corpului medical, chiar 

și a Colegiului Medicilor? 

Klaus Iohannis: În primul rând, este un eveniment catastrofal, trist, inadmisibil, 

dar el s-a produs, regretabil. Ministerul a reacționat și a reacționat prompt și ferm. 

Mi se pare, în concluzie, că reacția ministrului și a Ministerului Sănătății au fost 

adecvate. Am auzit de acea scrisoare, o atitudine care este regretabilă și ciudată, și 

sper că se datorează unei atitudini nefericite de moment, care a trecut. Mai mult nu 

aș comenta în acest moment. 

 

Jurnalist: În ce măsură credeți că este posibilă o reformă a sistemului sanitar, 

care era una dintre prioritățile dumneavoastră pentru acest mandat, având în 

vedere acest tip de reacții din partea medicilor? 

 

Klaus Iohannis: Se vede cu atât mai mult că este nevoie de o reformă profundă și 

în acest domeniu și reforma se va produce. 

 

Jurnalist: Domnule Președinte, îi puteți oferi o garanție publică Premierului 

Ludovic Orban că, în cazul în care va demisiona. îl veți numi tot pe el premier 

după alegerile anticipate? 

Klaus Iohannis: O întrebare un pic ciudată, mi se pare. Nu știu de ce mă întrebați 

dumneavoastră dacă pot să ofer garanții cuiva, însă pot să vă spun că sunt foarte 

mulțumit de felul în care Ludovic Orban își face treaba ca și premier.  
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În continuare, și asta v-am spus-o și în informalele noastre, eu cred că Ludovic 

Orban este în acest moment cea mai bună soluție de premier, fie premier plin, fie 

premier interimar. 

 

Jurnalist: Există această discuție în PNL cum că domnul Orban ezită să 

demisioneze tocmai pentru că există această temere, că ați putea desemna ulterior 

pe altcineva premier. 

Klaus Iohannis: Nu cunosc că ar exista o astfel de discuție și nu cred că ar avea 

sens o astfel de preocupare. V-am spus, sunt foarte mulțumit și îmi doresc să 

continue Ludovic Orban. 

 

Jurnalist: Deci dacă mâine domnul Orban își dă demisia și se va ajunge la 

anticipate, tot Ludovic Orban e prima opțiune pentru funcția de premier a 

dumneavoastră? 

 

Klaus Iohannis: Dacă aveți și alte întrebări. 

 

Jurnalist: Da, mai am. Angajarea răspunderii pentru alegerile în două tururi ar 

trebui să fie o prioritate a Guvernului luna aceasta? Pentru că am intrat deja în an 

electoral, mai e jumătate de an doar până la alegerile locale? 

Klaus Iohannis: Eu îmi doresc alegeri în două tururi pentru primari și o să 

încurajez Guvernul să găsească cea mai rapidă și cea mai bună cale pentru a 

legifera în acest sens. 

 

Jurnalist: Asta o să îi transmiteți și mâine domnului Orban, să insiste pentru 

angajarea răspunderii în Parlament, pe două tururi? 

Klaus Iohannis: Tocmai v-am răspuns la această chestiune. 

 

Jurnalist: Ca să fim mai clari, pentru că ulterior există interpretări de ambele 

părți. 

Iohannis: Da. 
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Jurnalist: Şi ultima întrebare, dacă îmi permiteți. Guvernul a acceptat un 

amendament la Legea bugetului, prin care au oferit finanțare de la stat Partidului 

PRO România, deși, conform legii, partidul condus de Victor Ponta nu avea acest 

drept. Din moment ce ați promulgat legea fără obiecții, să înțelegem că sunteți de 

acord cu acest amendament acceptat de Guvernul Orban? 

Klaus Iohannis: Promulgarea nu se poate face cu obiecții. Promulgarea ori se 

face, ori nu se face. 

 

Jurnalist: Puteați să o întoarceți în Parlament. 

Klaus Iohannis: Eu am considerat că bugetul este suficient de bun pentru a fi 

promulgat și am considerat că este nevoie de o promulgare urgentă. Știți foarte 

bine că am promulgat bugetul în prima zi în care a fost posibil acest lucru. Iar în ce 

privește finanțarea partidelor, am văzut că s-a modificat felul în care sunt finanțate 

partidele, și în acest sens aș avea două observații. Prima ar fi că, suma summarum, 

subvenția pentru partide a scăzut. 

 

Jurnalist: Cu 30%. 

Klaus Iohannis: Ceea ce este corect, fiindcă se ajunsese la finanțări un pic prea 

mari. Doi, în vechea formă principalul beneficiar al unor finanțări exagerate a fost 

PSD, după cum știm cu toții, iar prin această formă, propusă în Legea bugetului, 

PSD pierde sume din finanțare, și acest lucru, din punctul meu de vedere, nu este 

regretabil. 

 

Jurnalist: Acest lucru nu, când privim înspre PSD, dar cât privește PRO România, 

un partid care nu avea dreptul să primească bani și, iată, acum primește în jur de 

200.000 de euro lunar, vi se pare corect? 

Klaus Iohannis: Este o abordare care a fost negociată cu ocazia legii bugetului și, 

după ce am promulgat-o, vă dați seama că am acceptat-o așa cum a venit ea la 

promulgare. 

 

Jurnalist: Domnule președinte, ați spus că veți avea mâine o întâlnire cu premierul 

Ludovic Orban. Ne puteți da și ora la care vă veți întâlni? 
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Klaus Iohannis: Mâine, înainte de masă, mă voi întâlni cu Premierul Orban. 

 

Jurnalist: Am înțeles. În contextul crizei din Orientul Mijlociu, România poate 

avea un timp de răspuns mai mic, după astfel de evenimente? Considerați că 

România a avut un răspuns întârziat? 

Klaus Iohannis: România a avut un răspuns absolut onorabil și în timp util. Acum, 

trebuie să vedem de fapt ce înseamnă un răspuns. Cam după 10 minute după 

primul incident, eu am discutat cu miniștrii de resort, la al doilea incident am 

discutat după cred că cinci minute, și așa mai departe. Deci nu vreau să se creeze 

impresia că, dacă am fost în deplasare sau dacă au fost sărbători, nu am știut sau nu 

am acționat. Noi suntem tot timpul pe fază și reacționăm foarte bine și foarte, 

foarte repede, suntem dintre cei care reacționează cel mai repede. Însă asta nu 

înseamnă că trebuie să dăm comunicatul după două minute. Un comunicat, în 

astfel de situații de criză internațională, se dă după discuții și cu alte state și după 

ce ne facem o imagine generală. Adică a se disocia un pic reacția instituțională și 

felul în care ne-am îngrijit de oamenii noștri și comunicatul oficial al României, 

dat prin Ministerul Afacerilor Externe. Din fericire, suntem în situația în care nu 

mai este nevoie să dăm cinci comunicate ca să știm care e poziția României. 

Suntem în situația în care un comunicat este poziția României. 

 

Jurnalist: Dar poate avea Președintele o reacție mai rapidă, să asigure lumea că 

nu este cazul de panică, spre exemplu? 

Klaus Iohannis: Nu a fost în niciun moment cazul de panică. 

 

Jurnalist: Am înțeles. În privința rechemării ambasadorului României în SUA, 

George Maior, ați mai luat vreo decizie? 

Klaus Iohannis: Nu am discutat chestiunea. N-am mai discutat chestiunea în 

ultimele zile. 
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Jurnalist: Am înțeles. Iar, în contextul în care domnul Președinte al Americii, 

Donald Trump, a spus că NATO ar trebui să se implice mai mult, considerați că 

România ar trebui să se implice cu trupe sau cu alt fel de efective, dacă a fost 

luată decizia de relocare a trupelor existente acolo? 

Klaus Iohannis: Discuția despre implicarea NATO în regiune este la început. Nu 

s-a luat nicio decizie și nu există încă niciun proiect. Există o intenție și noi 

sprijinim această intenție, vom fi parte la discuții și vom hotărî împreună cu aliații 

cum va arăta, în cea mai bună variantă, această nouă implicare. 

 

Jurnalist: Voiam să vă întreb despre blocajul privind pensiile speciale. În 

Parlament nu a existat un vot la sfârșitul sesiunii trecute, iar PNL insistă pentru o 

sesiune extraordinară pentru eliminarea acestor pensii speciale, mai puțin pensiile 

militarilor și ale celor din sistemul de Apărare și de Interne. PSD însă spune că 

este o capcană și că, dacă s-ar adopta această lege, ar fi neconstituțională. Cum 

vedeți rezolvată problema eliminării acestor pensii speciale, cerute și de societate? 

Klaus Iohannis: Această chestiune trebuie rezolvată pe cale parlamentară. Dar pot 

să vă spun că mi se pare cam lungă vacanța parlamentară. Deci, dacă există în PNL 

dorința de a accelera demersurile parlamentare, îi voi sprijini. 

 

Jurnalist: Și în acest context, credeți că ar trebui, Partidul Național Liberal sau 

Guvernul, să își asume răspunderea și pe acest proiect, care este extrem de 

important? Pentru că nu există majoritate. 

Klaus Iohannis: Evident că variantele, dacă am spus că trebuie rezolvată prin 

procedură parlamentară, sunt două. Angajarea răspunderii este o procedură 

parlamentară și discutarea în regim normal în Parlament este evident calea uzuală 

parlamentară. Dar am vrut să reiterez acest lucru, fiindcă a apărut așa, la unii, 

impresia că angajarea răspunderii este o cale neparlamentară de legiferare. Este o 

cale parlamentară de legiferare și nu este o legiferare delegată. 

 

Jurnalist: Și în legătură cu alegerile locale care vor fi anul acesta, Partidul 

Național Liberal dădea semnale, prin liderul de la București, Violeta Alexandru, 

că ar trebui să vină cu un candidat unic, candidat al PNL. Cum vedeți acest lucru? 

Ar trebui dreapta să se unească, cel puțin pentru Primăria Capitalei? 
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Klaus Iohannis: Nu exclud unele negocieri între partide, dar, ca și principiu, un 

partid care guvernează și care are o reacție foarte pozitivă în populație - în sondaje, 

vedem că Partidul Național Liberal a urcat semnificativ - un astfel de partid ar 

trebui să meargă, de regulă, singur în alegeri, pentru a-și dovedi și puterea, și 

curajul. 

 

Jurnalist: Varianta Rareș Bogdan, vehiculată în spațiul public, cum o vedeți? 

Klaus Iohannis: Acum este cam repede să discutăm, într-o conferință de presă, 

despre nume de candidați. Aceste chestiuni se lămuresc în interiorul partidului. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Deputații britanici au aprobat acordul de retragere din Uniunea Europeană 

/ Acordul ne permite reluarea controlului asupra banilor, frontierelor și 

politicii noastre (Stephen Barclay) 

Parlamentul britanic a aprobat joi seară legislaţia care îi va permite Regatului Unit 

să părăsească Uniunea Europeană pe 31 ianuarie cu un acord, punând astfel capăt 

unei perioade de trei ani de incertitudini legate de termenii acestui divorţ fără 

precedent, relatează Reuters și AFP. 

Parlamentarii au aprobat cu 330 de voturi ”pentru” la 231 de voturi ”împotrivă” 

legislația care implementează acordul de ieșire a Marii Britanii încheiat cu UE anul 

trecut. 

Votul îi permite premierului Boris Johnson să treacă peste una dintre cele mai 

adânci crize politice din Marea Britanie din ultimele decenii, punând capăt 

temerilor unei ieșiri imediate și dezordonate. 

''Este timpul ca Brexitul să fie realizat. Această lege face acest lucru'', a declarat 

ministrul britanic pentru Brexit, Stephen Barclay, în faţa parlamentarilor britanici. 

Textul trebuie să fie validat acum de către Camera Lorzilor și apoi promulgat de 

către Regină, care ar trebui să fie doar o formalitate.  
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Parlamentul European va trebui apoi să ratifice tratatul, iar Regatul Unit va deveni 

de pe 31 ianuarie de la ora 23.00 (ora Londrei lu GMT) prima țară membră care 

părăsește Uniunea Europeană, după trei amânări a acestui Brexit, inițial programat 

pentru martie 2019. 

”Reluarea controlului” 

”Este timpul de a merge înainte”, a insistat în fața deputaților ministrul pentru 

Brexit, Steve Barclay. 

”Acest text ne va garanta ieșirea din Uniunea Europeană cu un acordat care oferă 

certitudine companiilor, protejează drepturile cetățenilor noștri și asigură că vom 

relua controlul asupra banilor noștri, asupra frontierelor noastre și asupra politicii 

noastre comerciale”, a adăugat el, promițând să înceapă negocierile ”rapid” cu UE 

pentru a ajunge la un acord de liber-schimb până la sfârșitul anului. 

Pe 31 ianuarie, se va schimba pagina după haosul politic în care a fost prins 

Regatul Unit de la referendumul din iunie 2016, opțiunea de a ieși din UE a strâns 

52% din voturi. 

Acordul negociat cu Bruxelles-ul reglementează în linii mari divorțul garantând în 

special drepturile cetățenilor și granița irlandeză. Mai ales, vizează să garanteze o 

tranziție lină spre o relație viitoare care încă rămâne să fie determinată. 

Prevede, începând de la 31 ianuarie, o perioadă de tranziție, până la sfârșitul lui 

2020, care presupune să permită Londrei și Bruxelles-ului să se pregătească pentru 

ieșire. Britanicii vor continua să aplice regulile europene și să beneficieze de ele, 

fără să aibă un loc în instituțiile europene sau să aibă un cuvânt de spus în luarea 

deciziilor. 

Acord parțial 

Această perioadă de tranziție se anunță a fi foarte scurtă pentru a negocia 

acordurile de liber-schimb sau acordurile de securitate care, în general, iau ani de 

zile pentru a fi stabilite. 

Pentru Boris Johnson, nu intră în discuție extinderea perioade de tranziție dincolo 

de 2020, o posibilitate prevăzută de acordul de Brexit. 
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El a spus acest lucru și miercuri președintei Comisiei Europene, Ursula von der 

Leyen, pe care a primit-o la Londra. Cu toate acestea Downing Street a lăsat să se 

înțeleagă că s-ar putea cădea la un acord parțial, dacă nu se ajunge la niciun 

compromis până la finele anului. 

Șefa executivului european a avertizat că discuțiile vor fi ”dure” și că este 

imposibil să se convină asupra tututor aspectelor într-un timp atât de scurt. 

”Trebuie să ne alegem prioritățile”. 

Ea a avertizat că Bruxelles-ul rămâne ferm în principiile sale: „fără concurență 

echitabilă în zonele de mediu, muncă, fiscalitate și ajutor de stat, nu puteți să aveți 

un acces la cea mai înaltă calitate din cea mai mare piața comună a lumii”. 

(Sursa: hotnews.ro) 

Noi greve şi demonstraţii în Franţa. Protestele vizează reforma pensiilor 

Toată Franța este din nou mobilizată în semn de protest față de proiectul de 

reforma a pensiilor. 

Încă de la începutul manifestațiilor, au avut loc confruntări cu forțele de ordine, 

care au răspuns cu gaze lacrimogene. 

Marșurile și mitingurile s-au suprapus peste greva care ,de mai bine de o lună, 

paralizează Parisul. 

Peste 100 de școli au fost închise în capitală din cauza grevei iar părinții au fost din 

nou puși în fața situației de a nu avea cu cine să-și lase copiii. 

Mulți parizieni nu au mai ajuns la serviciu din cauza lipsei mijloacelor de 

transport. Angajații și-au epuizat zilele de concediu și au început să acumuleze 

absente. 

Și nici una dintre tabere nu pare dispusă la concesii. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 Uniunea Europeană apără acordul nuclear cu Iranul. "UE are propriile sale 

interese şi viziune", susţine preşedintele Consiliului European, Charles Michel 

Preşedintele Consiliului European, Charles Michel, a apărat joi acordul nuclear din 

2015 cu Teheranul, după ce liderul american Donald Trump i-a îndemnat pe 

europeni să se retragă. Trump l-a avertizat pe preşedintele iranian Hassan Rouhani 

în privinţa oricărei "acţiuni ireversibile", a transmis AFP. 

Acordul a fost o "reuşită importantă după zece ani de negocieri intense şi rămâne 

un instrument important pentru stabilitatea regională", se arată într-un comunicat 

difuzat de serviciul de presă al preşedintelui Consiliului European. 

Într-o convorbire telefonică cu Hassan Rouhani, Charles Michel a subliniat 

angajamentul UE cu "toate părţile pentru dezamorsarea tensiunilor", după tirurile 

cu rachete ale Teheranului împotriva unor baze din Irak unde sunt staţionaţi 

militari americani, în replică la eliminarea de către Washington a generalului 

Qassem Soleimani. 

Preşedintele american Donald Trump, i-a îndemnat pe europeni, miercuri seara, să 

se retragă din acordul nuclear semnat cu Iranul în 2015 la Viena. 

SUA au ieşit din înţelegere în 2018 şi au restabilit sancţiuni împotriva Teheranului. 

Franţa, Germania şi Marea Britanie sunt în continuare implicate în acord, la fel ca 

Rusia şi China. 

"UE are propriile sale interese şi viziune", mai afirmă comunicatul citat, precizând 

că Charles Michel l-a chemat pe preşedintele iranian să se abţină de la "angajarea 

de acţiuni ireversibile". 

Acordul de la Viena este în mare pericol după ce Teheranul a anunţat duminică 

abandonarea ultimei restricţii pe care o mai respectă, şi anume limitarea numărului 

de centrifuge. 

Uniunea Europeană cunoaşte o activitate diplomatică deosebit de intensă în această 

săptămână, în tentativa de a face să scadă tensiunile în această criză, dar şi în Libia. 

(Sursă: Agerpres) 
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 Miniștrii de externe din UE discută situația din Iran, într-o reuniune 

extraordinară 

Ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, participă vineri, la Bruxelles, la 

reuniunea extraordinară a Consiliului Afaceri Externe, convocată de Înaltul 

Reprezentant pentru Afaceri Externe şi Politica de Securitate/vicepreşedinte al 

Comisiei Europene, Josep Borrell, în contextul evoluţiilor recente din Orientul 

Mijlociu. 

Potrivit unui comunicat al Ministerul Afacerilor Externe de la București, miniştrii 

de Externe europeni vor avea un schimb de opinii şi evaluări cu privire la situaţia 

din Irak şi vor identifica modalităţi prin care UE poate contribui la detensionarea 

situaţiei. 

De asemenea, vor fi abordate succint şi evoluţiile din Libia, precizează sursa citată. 

Reuniunea extraordinară are loc în contextul în care, joi seară, au apărut noi 

informații cu privire la situațai din Iran, în special prăbușirea avionului ucrainean 

la scurt timp după decolarea de la Teheran. 

Prim-ministrul Canadei, Justin Trudeau, a declarat că dovezile din prezent indică 

faptul că avionul a fost, în realitate, doborât de o rachetă antiaeriană trasă de 

iranieni. 

Declarația premierului canadian vine după ce mai multe surse americane au 

dezvăluit că există o „probabilitate foarte mare” ca zborul 752 care a decolat 

miercuri de pe aeroportul din Teheran să fi fost doborât de sistemele antiaeriene ale 

Iranului. 

Un satelit militar a detectat, de asemenea, amprentele termice provenind de la două 

lansări de rachete antiaeriene, cel mai probabil SA-15. La puțin timp, satelitul a 

detectat o nouă amprentă termică, provenită în urma exploziei în aer a aeronavei 

civile. Momentul în care o rachetă sol-aer a interceptat avionul a fost filmat de un 

martor ocular. 

În catastrofa aeriană de la Teheran și-au pierdut viața 176 de persoane. 

(Sursă: Digi 24) 

https://www.digi24.ro/stiri/externe/mapamond/justin-trudeau-dovezile-arata-ca-avionul-ucrainean-a-fost-doborat-de-o-racheta-antiaeriana-trasa-de-iranieni-1243233
https://www.digi24.ro/stiri/externe/mapamond/cbs-imaginile-surprinse-din-satelit-arata-ca-avionul-ucrainean-a-fost-doborat-de-doua-rachete-antiaeriene-1243118
https://www.digi24.ro/stiri/externe/mapamond/cbs-imaginile-surprinse-din-satelit-arata-ca-avionul-ucrainean-a-fost-doborat-de-doua-rachete-antiaeriene-1243118
https://www.digi24.ro/stiri/externe/mapamond/video-momentul-in-care-o-racheta-loveste-avionul-ucrainean-1243231
https://www.digi24.ro/stiri/externe/mapamond/video-momentul-in-care-o-racheta-loveste-avionul-ucrainean-1243231
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 Ucraina a oprit tranzitul gazelor naturale spre Turcia şi Bulgaria. Anunţul 

vine după inaugurarea gazoductului TurkStream 

Tranzitul gazelor naturale prin Ucraina spre Turcia şi Bulgaria a fost oprit după 

lansarea gazoductului TurkStream, a declarat joi directorul general al operatorului 

reţelei de gazoducte din Ucraina (GTSO), Serhiy Makogon, transmite Agerpres. 

"Pot să vă confirm că livrările spre Bulgaria şi Turcia prin Ucraina nu se mai 

derulează. Toate solicitările pe care le primim sunt pentru România şi Republica 

Moldova. Nu transportăm gaze naturale pentru clienţi din Turcia via gazoductul 

Trans-Balkan", a spus Serhiy Makogon. 

El a precizat că în prezent este posibil ca gazoductul Trans-Balkan să fie utilizat 

pentru livrări în sistem reverse. 

"Nu ştiu dacă există interes comercial pentru acest lucru, dar noi ca operator 

suntem gata să furnizăm această oportunitate", a spus Makogon. 

Preşedintele Turciei, Recep Tayyip Erdogan, şi omologul său rus, Vladimir Putin, 

au inaugurat, miercuri, în mod oficial gazoductul TurkStream, care va alimenta 

anual Turcia şi Europa cu o cantitate de peste 30 de miliarde de metri cubi de gaze 

naturale ruseşti via Marea Neagră. 

Grupul rus Gazprom a început încă din data de 1 ianuarie 2020 a început să livreze 

Bulgariei gaze naturale via TurkStream, înlocuind conducta Trans-Balkan care 

trece prin Ucraina şi România. 

Săptămâna trecută, directorul general al Transgaz, Ion Sterian a declarat pentru 

Agerpres că gazele ruseşti nu mai trec prin România, pe ruta Isaccea-Negru Vodă, 

spre Bulgaria, după ce contractul cu Gazprom a expirat pentru unul dintre fire la 

sfârşitul anului trecut, însă importurile în România se desfăşoară normal. 

(Sursă: Agerpres) 

 


